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Til lovforslag nr. L 71. Betænkning afgivet af miljø- og planlægningsudvalget den 23. april 1986 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  l o v  o m  s t ø t t e  t i l  m i l j ø f o r b e d r e n d e  

- i n v e s t e r i n g e r  i l a n d b r u g  m . v .  

Udvalget har behandlet lovforslaget i nog- 
le møder. I forbindelse hermed har miljømi- 
nisteren og landbrugsministeren skriftligt be- 
svaret en række spørgsmål. Nogle af disse 
besvarelser vil blive optrykt i et bilagshæfte 
til denne betænkning. 

Der er af miljøministeren stillet ændrings- 
forslag, hvorom henvises til de ledsagende 
bemærkninger. 

Udvalget har desuden modtaget mundtlige 
og/eller skriftlige henvendelser fra: 

Danmarks Kommunistiske Parti, land- 
brugsudvalget, 

Danmarks Sparekasseforening, 
Danmarks Sportsfiskerforbund, 
Dansk Dambrugerforening, 
Dansk Erhvervsgartnerforening, 
Danske Husmandsforeninger, 
De danske Landboforeninger, 
Den .danske Bankforening og 
Landsforeningen af Danske Svineprodu- 

center. 
Med hensyn til finansieringen af støtteord- 

ningen har miljøministeren over for udvalget 
gjort opmærksom på, at der for 1986 er afsat 
midler til finansiering af lovforslaget på fi- 
nansloven for 1986. Ministeren fremhæver, at 
der ikke herved er taget stilling til, hvordan 
finansieringen skal ske i de efterfølgende år, 
idet dette på sædvanlig vis bestemmes ved 
vedtagelsen af finanslovene for de pågælden- 
de år. 

Miljøministeren har over for udvalget op- 
lyst, at miljøministeriet er enig med fiskeri- 
ministeriet i, at det vil have miljømæssig 
værdi at indføre en zone mod vandløb, søer 
og kystvande, hvor der ikke må spredes hus- 

dyrgødning og ensilagesaft. I miljøministe- 
rens redegørelse til folketinget om marginal- 
jqrdsproblematikken er dette da også nævnt 
som et forslag. Det er derfor miljøministeri- 
ets opfattelse, at eventuelle bestemmelser her- 
om bør afvente udfaldet af de drøftelser, der 
for tiden finder sted om marginaljordspro- 
blematikken. 

Herefter indstiller et flertal (udvalget med 
undtagelse af de frie demokraters medlem) 
lovforslaget til vedtagelse med de af miljømi- 
nisteren stillede ændringsforslag. 

Et flertal inden for flertallet (socialdemo- 
kratiets, socialistisk folkepartis og det radika- 
le venstres medlemmer af udvalget) pålægger 
regeringen snarest muligt -  og således, at en 
vedtagelse kan ske inden folketingets hjem- 
sendelse -  at fremsætte et forslag til finansie- 
ring af udgifterne for 1987, 1988 og 1989 ved 
hjælp af en afgift på handelsgødning. Flertal- 
let er indstillet på en hurtig udvalgsbehand- 
ling. 

Et mindretal inden for flertallet (det kon- 
servative folkepartis, venstres og kristeligt 
folkepartis medlemmer af udvalget) konstate- 
rer, at det løfte, der lå i vedtagelsen af hand- 
lingsplanen, at det offentlige vil yde tilskud 
til miljøinvesteringer i 1987, 1988 og 1989, 
ikke opfyldes, når flertallet vil finansiere dis- 
se år ved en afgift på handelsgødning og der- 
ved lade erhvervet selv betale tilskuddet. 
Mindretallet vil redegøre for sin stilling ved 
2. behandling. 

J. H. SCHULTZ A/S UDVBET50088F02x 
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Et andet mindretal inden for flertallet (soci- 
aldemokratiets medlemmer af udvalget) fin- 
der, at kunstgødningsafgiften burde have væ- 
ret på 1 kr, pr. kg kvælstof, så der også hav- 
de været midler til forskning og forsøgsvirk- 
somhed vedrørende landbrugets miljøproble- 
mer samt til transportanlæg og transportsy- 
stemer til naturgødning og halm, til biogas- 
anlæg, andre gødningsbehandlingsanlæg og 
anlæg til udnyttelse af halm, som ikke er ' 
støttet gennem energistøttelovgivningen, til 
forebyggelse og genopretning af nitratskader 
på drikkevandsforsyning m.v. 

Mindretallet vil derfor arbejde for også at 
finde midler til disse opgaver. 

Et tredje mindretal inden for flertallet (soci- 
alistisk folkepartis medlemmer af udvalget) 
finder, at lovforslaget udgør en rimelig og 
nødvendig bestanddel af finansieringsstøtten 
til landbruget i forbindelse med gennemførel- 
sen af det regelsæt, der er udarbejdet efter 
folketingets vedtagelse af NPO-handlingspla- 
nen den 31. maj 1985. 

: Særligt fremhæves, at den påpegede finan- 
siering fra 1. januar 1987 i form af en afgift 
på handelsgødning åbner for perspektivrige 
styringsmuligheder på de områder i miljøpo- 
litikken, hvor almindelig regel- og plansty- 
ring ikke er effektiv. Selv om afgiftens stør- 
relse og udformning i første omgang ikke 
opfylder et styringsformål, tilkendegiver et 
flertal i folketinget med indførelsen af afgif- 
ten, 'at afgiftsstyring som princip er anvende- 
lig i behandlingen og løsningen af jord- 
brugserhvervets miljøforhold. 

I denne sammenhæng bør det understre- 
ges, àt der findes en nær sammenhæng mel- 
lem forbruget af handelsgødning og forbru- 
get af bekæmpelsesmidler m.v., ligesom afgif- 
tens styringsmæssige aspekter giver mulighe- 
der for at sikre en optimal nyttiggørelse af 
husdyrgødningen gennem udviklingen af for- 
delingssystemer for husdyrgødning. 

Et fjerde mindretal inden for flertallet (det 
radikale venstres medlem af udvalget) udta- 
ler, at det under behandlingen af NPO-hand- 
lingsplanen den 31. maj 1985 fremførte (jfr. 
FolketingsÌidende 1984-85, forhandlingerne 
spalte 11310), at spørgsmålet "om finansierin- 

. gen ikke var blevet løst, og at regeringen 
måtte angive, hvorledes handlingsplanen 
skulle finansieres. - 

Mindretallet kunne ikke acceptere en er- 
klæring om, at pengene skulle tages et eller 
andet sted inden for budgettet. 

Nu næsten et år efter er situationen stadig 
den samme. Regeringen har fortsat ikke 
meddelt, hvorledes miljøstøtteloven skal fi- 
nansieres. Finansieringen for 1986 er på 
plads, men for de efterfølgende år er der ik- 
ke taget stilling til, hvordan finansieringen 
skal ske. 

Dette er ikke acceptabelt, og mindretallet 
finder det nødvendigt, at man på nuværende 
tidspunkt bliver klar over, hvorledes miljø- 
støtteloven skal finansieres. 

Det er på denne baggrund, at mindretallet 
går ind for en finansiering ved hjælp af en 
afgift på handelsgødning for 1987, 1988 og 
1989. 

Det radikale venstre er opmærksom på, at 
en afgift i denne størrelsesorden næppe vil 
påvirke forbruget, men med dette forslag 
fastholdes princippet om, at forureneren be- 
taler. Det tilskynder ydermere til, at der 
kommer et mere fornuftigt samspil mellem 
brugere af handelsgødning og producenter af 
husdyrgødning, og at der gives et miljøpoli- 
tisk signal om, at handelsgødningen er med- 
ansvarlig for nitratforureningen. 

Et mindretal (de frie demokraters medlem 
af udvalget) vil redegøre for sin stilling ved 
lovforslagets 3. behandling. 

Ændringsforslag 

Af miljøministeren, tiltrådt af et flertal (udval- 
get med undtagelse af FD): 

Til § I 

1) Stk. 3 affattes således: 

»Stk. 3. Der kan ikke ydes støtte til virk- 
somheder, der ejes af det offentlige. Dette 
gælder dog ikke for kommunale fælles bio- 
gasanlæg og præstegårde.«. 

Til § 4 

2) Stk. 2 affattes således: 

»Stk. 2. Der fradrages 15.000 kr. i udgif- 
terne efter stk. 1, hvis kommunalbestyrelsen 
efter miljøbeskyttelsëslovgivningen har stillet 
krav om lovliggørelse af det hidtidige anlægs 
indretning. Dette gælder dog ikke, såfremt 



1327 Bet. o. lovf. vedr. miljøforbedrende investeringer i landbrug m.v. 1328 

ansøgeren godtgør, at kravet er efterkommet 
inden påbegyndelsen af den investering, 
hvortil der søges om støtte efter denne lov.«. 

Til § 10 

3) I stk. 2, 2. pkt., ændres »10 år« til: »15 
år«. 

Til § 12 

4) I paragraffen ændres »efter denne lov« 
til: »til investeringer omfattet af lovens § 1, 
stk. l,«. 

Til § 18 

5) Paragraffen affattes således: 

»§ 18. Kommunalbestyrelsens afgørelser 
efter loven kan af ansøgeren påklages til 
miljøministeren. Klagefristen er 4 uger fra 
den dag, afgørelsen er meddelt ansøgeren.« 

Nyt kapitel 

6) Efter § 21 indsættes som nyt kapitel: 

»Kapitel 4 
Kortlægning m.v. 

§ 22. Kommunalbestyrelsen kan foranledi- 
ge en kortlægning af den eksisterende og den 
forventede husdyrgødningsmængde fra land- 
brugsejendomme m.v. i kommunen, som vil 
kunne anvendes i kommunale fælles biogas- 
anlæg og dermed i varmeforsyningen i kom- 
munen. 

Stk. 2. Producenter af husdyrgødning skal 
efter anmodning fra kommunalbestyrelsen 
meddele denne de oplysninger, der findes 
nødvendige for kortlægning, planlægning og 
etablering af kommunale fælles biogasanlæg. 

Stk. 3. Undladelse af at give oplysninger 
som nævnt i stk. 2 straffes med bøde. 

Stk. 4. Såfremt aktieselskaber, andelssel- 
skaber eller lignende undlader at give oplys- 
ninger som nævnt i stk. 2, kan der pålægges 
selskabet som sådant bødeansvar.«. 

Kapitel 4 bliver herefter kapitel 5, og § 22 
og § 23 bliver henholdsvis § 23 og § 24. 

Bemærkninger 

Til nr. 1 

Under hensyn til de energi- og miljømæs- 
sige fordele, der kan opnås ved etablering af 
kommunale fælles biogasanlæg, foreslås det, 
at disse undtages fra bestemmelsen om, at 
støtte ikke kan ydes til virksomheder, der 
ejes af det offentlige. I medfør af § 3, stk. 2, 
kan miljøministeren fastsætte nærmere ret- 
ningslinjer for støtte til sådanne anlæg, såle- 
des at støtten kommer de tilsluttede land- 
brugsejendomme til gode. 

Det foreslås endvidere, at præstegårde li- 
geledes undtages fra bestemmelsen under 
hensyn til de særlige forhold, som gør sig 
gældende for disse. 

Til nr. 2 

I medfør af stk. 2 foretages der et fradrag 
på 15.000 kr., hvis der til ejendommens hidti- 
dige anlæg af kommunalbestyrelsen er stillet 
krav om ændring af indretning eller place- 
ring efter miljøbeskyttelseslovgivningen. 

Ved krav om ændring forstås indretnings- 
krav i medfør af miljøreglementets kap. 5. 

Baggrunden for bestemmelsen er, at der 
ikke bør udbetales støtte til lovliggørelse af 
ulovlige anlæg, der er omfattet af miljøbe- 
skyttelseslovgivningen og ikke er i overens- 
stemmelse hermed. 

Hvis ansøgere godtgør, at det pågældende 
gødningsopbevaringsanlæg efter et påbud er 
blevet lovliggjort, inden der foretages inve- 
steringer fot at opfylde de regler, der er ud- 
stedt til opfyldelse af handlingsplanen, vil 
der kunne opnås støtte til denne yderligere 
investering, uden at der foretages fradrag. 

Det bemærkes, at der ved investering for- 
stås foretagelse af fysiske foranstaltninger. 

Til nr. 3 

Lovforslagets hidtidige formulering af § 
10, stk. 2, indebærer, at garantien ikke kan 
udstrækkes til mere end 10 år. 

Denne periode for statens garantistillelse 
er fastsat således, at den svarer til perioden 
for udbetaling af ydelsestilskud i medfør af 
lovforslagets § 8. 

Der vil ikke blive fastsat andre bestemmel- 
ser om pengeinstitutlånenes varighed, end at 
disse skal have en løbetid på mindst 10 år. 
Pengeinstitutterne vil således godt kunne yde 
lån på mere end 10 år under hensyn til ansø- 
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gernes finansieringsbehov og økonomiske 
situation i øvrigt. 

Det må imidlertid forventes, at mange 
pengeinstitutter formentlig vil afpasse låne- 
nes løbetid med garantiperiodens løbetid, da 
der jo her er tale om lån til de økonomisk 
mest trængte landmænd. 

Med henblik på at skabe bedre muligheder 
for, at disse landmænd kan optage længere- 
varende lån fra pengeinstitutterne og dermed 
udstrække tilbagebetalingstiden og den øko- 
nomiske belastning for ejendommen som 
følge af miljøinvesteringerne, indebærer æn- 
dringsforslaget, at garantiperioden udstræk- 
kes til 15 år. 

Til nr. 4 

Med den hidtidige formulering af lovfor- 
slagets § 12 har det været formålet at fastsæt- 
te bestemmelser om støtte til gødningsopbe- 
varingsanlæg, jfr. lovforslagets § 1, stk. 1, og 
at fastsætte en maksimumgrænse for støtte til 
sådanne anlæg. 

Miljøministeriet er imidlertid blevet op- 
mærksom på, at udformningen af § 12 også 
vil gælde for støtte, som udbetales efter be- 
stemmelsen i § 1, stk. 2, hvilket ikke har væ- 
ret hensigten, idet der kan være behov for 
større fleksibilitet ved fastsættelse af nærme- 
re regler om det maksimale støttebeløb til 
sådanne investeringer i andre anlæg med til- 
knytning til landbruget. Den foreslåede æn- 
dring åbner også mulighed for, at ejendom- 
me kan få støtte til investeringer i sådanne 
andre anlæg, selv om de én gang har fået 
støtte til gødningsopbevaringsanlæg. 

Til nr. 5 

Lovforslagets hidtidige formulering af § 18 
stemmer overens med den kreds af klagebe- 
rettigede, som findes i love på miljøbeskyttel- 
sesområdet, hvor afgørelser træffes af kom- 
munalbestyrelsen. Bestemmelsen blev derfor 
indsat for at skabe overensstemmelse med 
tilsvarende love, hvor kompetencen er over- 
ladt kommunalbestyrelsen. 

De berørte organisationer har imidlertid 
henledt opmærksomheden på, at en nærmere 
vurdering af klagebestemmelsens karakter 
ikke tilsiger en så omfattende kreds af klage- 
berettigede som ved egentlige miljøafgørelser. 

Endyidere er det miljømæssige grundlag 
for afgørelse om støtte genstand for påklage 
for den samme kreds, der er nævnt i lovfor- 
slagets hidtidige formulering, i medfør af § 
34 i miljøministeriets bekendtgørelse nr. 15 
af 24. januar 1986 om husdyrgødning og en- 
silage. 

Det findes derfor overflødigt at skabe ad- 
gang til klage over selve støtteafgørelsen for 
andre end ansøgeren selv. 

Dette stemmer også overens med bestem- 
melsen i den hidtidige miljøstøttelov. 

Ændringsforslaget indebærer, at ansøgeren 
kan påklage kommunalbestyrelsens afgørelse 
inden for klagefristen på 4 uger. Der findes 
ikke behov for, at kommunalbestyrelsens af- 
gørelse om støtte har opsættende virkning 
indtil udløbet af klagefristen. Dette gælder 
også i de tilfælde, hvor ansøgeren påklager 
afgørelsen. Baggrunden herfor er, at de typer 
af afgørelser, som vil blive påklaget, vil være 
fuldstændige eller begrænsede afslag på støt- 
te. 

Det bør dog bemærkes, at påklage af en 
afgørelse om støtte kan føre til, at klagemyn- 
digheden finder, at der helt eller delvis sav- 
nes grundlag for den af kommunalbestyrel- 
sen trufne afgørelse om støtte. I sådanne til- 
fælde kan der derfor blive tale om, at klage- 
myndigheden fastsætter et mindre støttebeløb 
end det, hvorom kommunalbestyrelsen har 
givet tilsagn. I de tilfælde, hvor støtten alle- 
rede er udbetalt, inden klagefristen er udlø- 
bet, kan der rejses krav om tilbagebetaling af 
for meget udbetalt støtte. 

Endelig indebærer ændringsforslaget en 
administrativ og økonomisk lettelse for kom- 
munerne. 

Til nr. 6 

Kommuner og amter har som led i den 
generelle varmeplanlægning lavet opgørelser 
over lokale ressourcer, herunder biogas, og 
er på nuværende tidspunkt i færd med at 
undersøge, hvor ressourcerne bedst kan an- 
vendes under hensyntagen til at opnå den 
samlet set bedste samfundsøkonomi i varme- 
forsyningen. 

Igennem kommunernes og amternes var- 
meplanlægning er der konstateret et ressour- 
cemæssigt grundlag for, at en betydelig del 
af varmeforsyningen kan baseres på inden- 
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landske ressourcer i form af naturgas, over- 
skudsvarme, halm, træflis, biogas m.v. 

Forudsætningen for at etablere kommuna- 
le fælles biogasanlæg er således, at etablerin- 
gen af sådanne anlæg er den samfundsøko- 
nomisk bedste løsning, og at der eksisterer et 
varmebehov for det område, som skal forsy- 
nes. 

Forudsætningen for at kunne planlægge 
og etablere fælles biogasanlæg er endvidere, 
at der er overskydende husdyrgødning på 
landbrugsejendommene. 

I medfør af § 22 kan kommunalbestyrelsen 
indhente de nødvendige oplysninger om 
overskudsproduktion af gødning, f.eks. i 
form af en spørgeskemaundersøgelse. 

Dette kan ses i sammenhæng med tilsynet 
- med landbrugsejendomme efter bekendtgø- 

relse om husdyrgødning og ensilage m.v. nr. 
15 af 24. januar 1986. 

Med udgangspunkt i en sådan kortlægning 

kan kommunen skønne over den gødnings- 
mængde, der ikke kan bruges på de enkelte 
ejendomme, og vurdere, om denne inængde 
vil kunne være basis for etablering af fælles 
biogasanlæg. Kommunerne kan herefter un- 
der hensyntagen til varmeforsyningslovens 
bestemmelse om bedst mulig samfundsøko- 
nomi planlægge kommunale fælles biogasan- 
læg og tilbyde de implicerede landmænd at 
aflevere deres overskydende gødning i det 
fælles biogasanlæg. 

Landmændene vil hermed undgå at skulle 
investere i individuelle gødningsopbevarings- 
anlæg ud over i de anlæg, der giver mulighed 
for løbende at opbevare husdyrgødning, in- 
den den transporteres til fælles biogasanlæg. 
Dette tidsrum vil i praksis nok ligge på om- 
kring en måned. 

I § 22, stk. 3 og 4, er anført almindelige 
straffebestemmelser for undladelse af at give 
de fornødne oplysninger. 

Ahlmann-Ohlsen (KF) Fischer (KF) Ole Bernt Henriksen (KF) Svend Åge Petersen (KF) 

Bente Nielsen (V) Sønderby (V) Maisted (FD) Steffensen (KrF) fmd. 

Ritt Bjerregaard (S) Camre (S) Erik Holst (S) Tove Lindbo Larsen (S) , 

Henning Nielsen (S) Løvig Simonsen (S) Margrete Auken (SF) nfmd. 

Leif Hermann (SF) Lone Dybkjær (RV) 

Partierne CD, VS og FP havde ikke medlemmer i udvalget. 
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Til lovforslag nr. L 71 

B i l a g s h æ f t e  

til 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  l o v  o m  s t ø t t e  t i l  m i l j ø f o r b e d r e n d e  i n v e s t e r i n g e r  i 

l a n d b r u g  m . v .  

I bilagshæftet er optrykt nogle af miljø- og 
planlægningsudvalgets spørgsmål til miljømi- 
nisteren og landbrugsministeren vedrørende 
lovforslaget samt ministrenes besvarelse her- 
af. 

Endvidere er optrykt miljøministerens 
skrivelse af 13. december 1985 til udvalget 
bilagt notat af 17. oktober 1985 om gennem- 
førelse af NPO-folketingsbeslutningens for- 
anstaltninger. 

J. H. SCHULTZ A/S UDVBET50095F03x 
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Bilag 

Nogle af udvalgets spørgsmål til miljøministeren og landbrugsministeren og disses svar herpå: 

Spørgsmål 3: 
Der ønskes en geografisk opdeling af de 

såkaldt blandede landbrug. 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der oplyser følgende, hvortil jeg kan 
henholde mig: 

»Det er blevet oplyst, at der endvidere 
ønskes en størrelsesopdeling af de blandede 
brug. 

Nedenstående tabel er en forkortet udgave 
af tabel 11.44 i Landbrugsstatistik 1983 fra 
Danmarks Statistik. Den omhandler resulta- 
tet af landbrugstællingen den 3. juni 1983. I 
tællingen indgår bedrifter med mindst 5 ha 
dyrket areal samt mindre bedrifter, hvis pro- 
duktion mindst svarer til produktionen fra 5 
ha med byg. 

Af nedenstående tabel søjle 1 fremgår an- 

delen af blandede landbrug (dvs. både kvæg 
og svin) af det samlede antal landbrug i det 
pågældende amt henholdsvis i hele landet. 
Denne andel har været faldende i de senere 
år fra ca. 75 pet. sidst i 1960'erne til ca. 30 
pet i 1980'erne. 

Ud fra tilgængeligt statistisk materiale er 
det ikke muligt at lave en amtsvis fordelt 
størrelses-opdeling af blandede landbrug. 
Man kan dog få et indtryk af denne ud fra 
den gennemsnitlige størrelse af blandede 
landbrug i de forskellige amter. 

Tabel 7 Besætningskombinationer 
1. Både hornkvæg og svin, i procent 
2. Hornkvæg, men ikke svin, i procent 
3. Svin, men ikke hornkvæg, i procent 
4. Hverken hornkvæg eller svin, i procent 
5. Gennemsnitligt dyrket areal pr. bedrift 

med både hornkvæg og svin, ha 

Amt bedrifter I 2 3 4 5 

Københavns 447 4,7 6,9 6,1 82,3 40,4 
Frederiksborg 2402 19,2 16,1 20,5 44,2 27,4 
Roskilde 2061 14,1 11,5 27,1 47,3 25,5 
Vestsjællands 7623 20,3 13,6 32,6 33,0 24,8 
Storstrøms 7172 20,7 14,6 29,5 35,2 27,2 
Bornholms 1441 30,6 14,5 32,1 22,8 24,5 
Fyns 9790 24,0 18,8 23,8 33,4 23,4 
Sønderjyllands 7736 29,9 37,0 16,8 16,3 37,4 
Ribe 6760 30,6 41,3 11,7 16,4 29,9 
Vejle 7243 31,3 24,5 20,7 23,5 26,9 
Ringkøbing 10286 32,9 25,2 21,5 20,4 31,6 
Århus 10665 29,6 18,2 - 25,7 26,5 27,3 
Viborg 10641 39,4 20,2 21,7 18,7 27,0 
Nordjyllands . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  14413 36,9 22,8 20,3 20,0 27,9 
Hele landet . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  98680 29,7 22,5 22,6 25,2 28,3 

Spørgsmål 4 og 10: 
Der ønskes en ovetsigt over kvælstoffor- 

bruget pr. ha i 1983 og 1984 og skøn over 
forbruget i 1985. 

Den i spørgsmål 4 nævnte oversigt bedes 
om muligt opdelt på kvælstofbidrag fra han- 
delsgødning og husdyrgødning. 
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Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der oplyser følgende, hvortil jeg kan 
henholde mig: 

»Kg N/ha 

Handels- Husdyrgød- 
gødning ning 

1982-83 136 62 
1983-84 . . . . . . . . . . . . . .  145 60 
1984-85 . . . . . . . . . . . . . .  139 ? 

Kilde: Danmarks Statistik. 

Det bemærkes, at også tallet for sæson 
1984-85 (1. juni-30. juni) er en endelig opgø- 
relse af forbruget den pågældende sæson. 
Danmarks Statistik oplyser i Landbrugsstati- 
stik 1984 følgende: »oplysningerne om for- 
bruget af handelsgødning er baseret på opgø- 
relser, der er udarbejdet af Superfos A/S og 
Dansk Landbrugs Grovvareselskab. Der er 
således ikke taget hensyn til lagerforskydnin- 
ger hos mellemhandlere og forbrugere, lige- 
som salget af handelsgødning til forbrug i 
private haver m.v. ikke kan udskilles. Da 
disse forhold normalt er af underordnet be- 
tydning, angiver tallene med god tilnærmelse 
jordbrugets forbrug af handelsgødning, hvor- 
af langt den overvejende del anvendes i 
landbruget.« 

Miljøstyrelsen skal tilføje, at lagerforskyd- 
ninger hos mellemhandlere og forbrugere 
dog vil kunne have en vis betydning ved 
sammenligning af ét år med det næste. 

Det bemærkes, at Danmarks Statistiks op- 
gørelse over husdyrgødningsmængden er for- 
bundet med nogen usikkerhed specielt på 
grund af ændringen i udbringningsforholde- 
ne i de senere år.« 

Spørgsmål 6: 
Hvilke oplysninger kan ministeren give 

m.h.t. forbruget af fosfor i vaskemidler m.v. 
inden for de seneste 10 år? 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der har oplyst følgende, til hvilket jeg 
kan henholde mig: 

»Af miljøstyrelsens NPO-redegørelse fra 
august 1984 fremgår det, at »af den mængde 
fosfor på ca. 11.500 tons, der årligt tilledes 

de kommunale spildevandsanlæg med byspil- 
devandet, hidrører godt 3.000 tons eller ca. 
25 pet. fra tøj- og maskinopvaskemidlers ind- 
hold af fosfat, jfr. oplysninger fra Branche- 
foreningen for sæbe-, parfumeri-, toilet- og 
kemisk-tekniske artikler. Af disse 3.000 tons 
stammer hovedparten, nemlig ca. 2.800 tons, 
fra tøjvaskemidler.« Disse tal fra NPO-rede- 
gørelsen vedrører året 1983. 

På et møde i Dansk Ingeniørforening den 
14. november 1985 har direktør G. Jonsson, 
Colgate-Palmolive A/S, der er formand for 
teknikerudvalget i den forannævnte branche- 
forening, givet oplysninger om Danmarks 
forbrug af fosfor i vaske- og rengøringsmid- 
ler. Udviklingen i forbruget af fosfor i vaske- 
midler inden for de seneste 10 år kan heref- 
ter opstilles som følger: 

År Tons 
1973 l 4.3001) 
1983 3.050 
198 4 3.7502) 

') anslået, kun tekstilvaskemidler 
2) brancheopgørelse, inkl. maskinopvask- ,og ren- 

gøringsmidler. 

Direktør Jonsson har over for miljøstyrel- 
sen oplyst, at forbruget af fosfor i maskinop- 
vaskemidler i 1973 formentlig kan anslås til 
3-4-500 tons. Endvidere har direktør Jons- 
son oplyst, at opgørelsen for 1984 også inde- 
holder fosfor i vaskemidler solgt til industri- 
sektoren«. 

Spørgsmål 7: 

Er der i nogle EF-lande indført en særlig 
afgift på handelsgødning? 

Svar: 

Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 
relsen, der har oplyst følgende, til hvilket jeg 
kan henholde mig: 

»Miljøstyrelsen har ikke kendskab til, at 
der i nogle af EF-landene pålægges eller er 
planlagt afgift på brug af handelsgødning. 

For at få dette bekræftet har miljøstyrelsen 
kontaktet den danske miljøattaché i EF-kom- 
missionen med henblik på at undersøge for- 
holdet hos de øvrige EF-lande. Miljøstyrel- 
sen vil vende tilbage til spørgsmålet, så snart 
der foreligger et resultat af denne rundspørge 
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i EF-kommissionen, hvis der fremkommer 
nye oplysninger«. 

Spørgsmål 9: 
Idet der henvises til forslagets 1. behand- 

ling, jfr. sp. 2702 i folketingets forhandlinger, 
udbedes et meget kortfattet resumé af de in- 
ternationale analyser, der henvises til i bogen 
»Galten Særimmer«. 

Svar: 
Jeg har anmodet miljøstyrelsen om at ud- 

arbejde det kortfattede resumé, hvortil jeg 
henviser: 

»Galten Særimmer omhandler miljø og 
landbrug og er skrevet af Mikael Lynnerup 
og udgivet i 1985. 

På side 49-52 er der redegjort for udvik- 
lingen i den igangværende forringelse af 
landbrugsjorden i Canada på baggrund af en 
konference, afholdt af det canadiske land- 
brugsministerium. Problemerne skyldes den 
stigende mængde i produktionen og de aktu- 
elle driftsmetoder. Det foreslås, at de miljø- 
mæssige problemer i landbruget søges løst 
gennem øget oplysningsarbejde om virknin- 
gerne af nye teknologier i planteavlen og af 
de driftsmetoder, som bruges på grund af 
økonomiske forhold. 

På side 54-57 er der redegjort for en til- 
svarende udvikling i landbruget i USA ud fra 
en redegørelse fra det amerikanske land- 
brugsministerium. Ændringerne i driftsmeto- 
der i landbruget på grund af prisudviklingen 
på bestemte landbrugsprodukter har medført 
skader på landbrugsjorden i store dele af 
landet. Man har foretaget undersøgelser af 
jordlagene, som viser, at der på 15 pet. af 
landbrugsarealet skete en nedbrydning af det 
øvre jordlag. Hermed nedsættes landbrugs- 
jordens fortsatte frugtbarhed, indholdet af 
næringsstoffer formindskes, og jorden mister 
evnen til at holde på fugtigheden. Dette sø- 
ges løst gennem yderligere kunstig vanding 
og stadig øget indsats af kunstgødning og 
kemiske hjælpestoffer. Herved kan produk- 
tionen stadig stige, samtidig med at land- 
brugsjorden faktisk ødelægges mere og mere. 

På side 57-58 er redegjort for en forsk- 
ningsrapport om konsekvenserne af, at nogle 
af verdens mest betydningsfulde landbrugs- 
arealer i USA står i fare for total ødelæggel- 
se. Forskerne foreslår på baggrund af deres 

undersøgelser af jorderosionens omfang, at 
der må foretages nye vurderinger af de eksi- 
sterende prognoser for fødevareforsyningerne 
i verden. På grund af reduktionen i det sam- 
lede dyrkbare areal som følge af den tilta- 
gende ødelæggelse af landbrugsjorden i såvel 
3. verdens-lande som i de industrialiserede 
lande skal landbrugsproduktionens effektivi- 
tet stige yderligere for blot at yde den samme 
produktion som nu. 

På side 79-80 er redegjort for en forsker- 
rapport om kvælstofkredsløbet, hvor man 
har undersøgt konsekvenserne af væksten i 
forbruget af letopløselige kvælstofgødninger i 
planteavlen. Det forventes her, at en betyde- 
lig del af de nuværende vandindvindingsan- 
læg ikke vil kunne levere vand med et lavere 
nitratindhold under de fastsatte maximal- 
grænser. Rapporten peger på det stadigt sti- 
gende forbrug af kvælstofholdig kunstgød- 
ning som den væsentligste forklaring på den- 
ne udviklingstendens. Det påpeges, at væks- 
ten i forbruget må begrænses, idet tilsynela- 
dende op mod en tredjedel af den tilførte 
mængde kvælstofholdige kunstgødning udva- 
skes til overflade- eller grundvand. Løsnin- 
gen foreslås at være en intensiveret forsk- 
ningsindsats med udvikling af sorter i korn- 
avlen, som i højere grad end de nuværende 
er i stand til at optage kvælstof. 

På side 80 er redegjort for en rapport fra 
det engelske miljøministerium, der efter fore- 
tagne undersøgelser påviser en direkte sam- 
menhæng mellem intensiv kornavl med an- 
vendelse af store mængder kvælstofholdig 
kunstgødning og nitratforurening af grund- 
vandet. 

På side 87-88 er redegjort for udviklingen 
i Holland, hvor der er opstået miljøproble- 
mer på grund af landbrugsudviklingen, der 
har medført, at store landområder kun har 
husdyr, mens andre landområder er reserve- 
ret ensidig planteavl. Herved er der opstået 
meget store problemer med at bortskaffe hus- 
dyrgødningen på forsvarlig vis. Den holland- 
ske regering har gennemført forskellige initi- 
ativer til at løse dette problem, f.eks. bygge- 
stop i landbruget for at hindre yderligere 
vækst i antallet af husdyr, og lovgivning som 
skal sikre, at den overskydende husdyrgød- 
ning fordeles til andre egne af landet. Rege- 
ringen mener, at landbrugsjorden er truet af 
ødelæggelse under det nuværende system. , 
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På side 115-117 er redegjort for udviklin- 
gen i landbrugsstrukturen i USA og Canada, 
hvor de små familiebrug er presset ud, og 
egentlige industrivirksomheder har overtaget 
plante- og husdyrproduktionen. Kornproduk- 
tionen har været meget påvirket af prissving- 
ninger, og relationerne mellem salgspriser på 
dyr og foderstofprisen fører til koncentration 
af husdyrene på specialiserede husdyrfabrik- 
ker, mens produktionen på almindelige land- 
brug bliver urentabel. I USA og Canada har 
det vist sig vanskeligt for landmændene at 
dæmme op for denne udvikling. 

Det bemærkes, at de her refererede under- 
søgelser ikke umiddelbart kan overføres til 
danske forhold.« 

Spørgsmål 1: 

Der ønskes en redegørelse for den prove- 
numæssige effekt af en særlig afgift på han- 
delsgødning på henholdsvis 50, 100 og 200 
øre pr. kg. 

Der ønskes endvidere en redegørelse for, 
hvorledes en afgift af de nævnte størrelser vil 
påvirke produktionsforholdene på en række 
typiske former for landbrugsejendomme. 

Svar: 

Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 
relsen, der har oplyst følgende, hvortil jeg 
kan henvise: 

»I det følgende er det forudsat, at afgiften 
beregnes pr. kg rent kvælstof. 

Forbruget af kvælstof i handelsgødning 
var i 1984/85 ca. 400 mill. kg (Danmarks 
Statistik), og den gennemsnitlige pris på 
kvælstof i handelsgødninger var ca. 6,05 kr. 

Såfremt der regnes med et uændret for- 
brug af handelsgødning efter en forøgelse af 
kvælstofprisen som følge af en afgift, kan det 
årlige provenu beregnes til: 
200 mill. kr. 

ved en afgift på 50 øre pr. kg kvælstof, 
svarende til en afgift på gennemsnitlig 8 pet. 
af kvælstofprisen i handelsgødninger. 
400 mill. kr. 

ved en afgift på 100 øre pr. kg kvælstof, 
svarende til en afgift på ca. 16 pet. af kvæl- 
stofprisen. 
800 mill. kr. 

ved en afgift på 200 øre pr. kg kvælstof, 
svarende til en afgift på ca. 32 pet. af kvæl- 
stofprisen. 

Som nævnt forudsætter ovenstående, at en 
afgift ikke påvirker forbruget af handelsgød- 
ning. I den foretagne vurdering af det opti- 
male handelsgødningforbrug skønnes det ud 
fra modelberegninger, at der kun kan forven- 
tes et begrænset fald i forbruget ved de 
nævnte afgiftsstørrelser. 

En ændring af kvælstofprisen i handels- 
gødning vil kunne påvirke 
-  den økonomisk optimale afgrødesammen- 

sætning, 
-  det privatøkonomisk optimale handelsgød- 

ningsforbrug, 
-  den privatøkonomiske værdi af husdyr- 

gødning, 
-  dækningsbidraget pr. ha dyrket areal. 

Ved vurderingen af de ovennævnte for- 
hold er der taget udgangspunkt i et notat, 
udarbejdet af Statens Jordbrugsøkonomiske 
Institut, »Økonomiske undersøgelser af land- 
brugsproduktionens miljøeffekter«, til brug 
for Landbokommissionens underudvalg ved- 
rørende landbrug og miljø. 

ad afgrødesammensætning 
Afgrøderne har forskelligt behov for kvæl- 

stofgødning. Ændringer i kvælstofprisen vil 
derfor påvirke afgrødernes indbyrdes kon- 
kurrenceforhold. Kornafgrødernes indbyrdes 
konkurrenceforhold skønnes ikke i væsentlig 
grad at blive ændret. Derimod vil konkurren- 
ceevnen for bælgplanter (ærter) og kløver 
øges på bekostning af raps og rent græs og 
eventuelt korn. 

Der må dog også tages sædskiftemæssige 
hensyn ved afgrødevalget f.eks. for at ned- 
bringe sygdomsrisiko og ukrudtsbestand, og 
endelig må de økonomiske aspekter af æn- 
dringer i afgrødesammensætningen inddra- 
ges. Ærter kan således ikke indgå i sædskiftet 
med hyppigere intervaller end raps, dvs. 
hvert 3. eller 4. år. 

På nogle bedrifter kan det afhængigt af 
afgiftens størrelse være økonomisk fordelag- 
tigt at ændre afgrødesammensætningen i for- 
bindelse med afgiftspålæggelse af kvælstof- 
forbruget. Det kan f.eks. være øget dyrkning 
af græs med stort kløverindhold i stedet for 
rene græsmarker og inddragelse af ærter i 
sædskiftet i stedet for raps. 
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ad optimalt handelsgødningsforbrug 
Efterspørgslen af kvælstof har en lav 

priselasticitet. Det betyder, at den økonomisk 
optimale mængde kvælstof kun ændres lidt 
ved ændringer i kvælstofprisen. Beregninger- 
ne udført af Statens Jordbrugsøkonomiske 
Institut svarer til andre danske og udenland- 
ske undersøgelser. Modelberegningerne viser, 
at en prisstigning på 100 pet. vil reducere det 
optimale kvælstofforbrug med 20 pet. En 
prisøgning på 50, 100 og 200 øre pr. kg kvæl- 
stof skønnes at ændre det optimale kvælstof- 
forbrug med ca. 2 pet., 4 pet. og 8 pet. Dette 
betyder, at de ovennævnte skøn over prove- 
nu ved henholdsvis 50, 100 og 200 øre pr. kg 
kvælstof skal reduceres tilsvarende. 

Det må antages, at forudsætningen om 
den optimale mængde kvælstof, der skal til- 
føres til afgrøderne, i realiteten først kan be- 
stemmes efterfølgende. Ved gødskningsind- 
satsens tilrettelæggelse kendes den kommen- 
de vækstsæsons vækstbetingelser ikke fuldt 
ud, primært på grund af vejrets uforudsige- 
lighed. Der vil være en tendens til over- 
gødskning i forhold til de optimale mængder. 

NPO-handlingsplanens krav om større 
kapacitet og harmoni mellem husdyrhold og 
jordtilliggende vil medføre en bedre udnyt- 
telse af husdyrgødningen. Den bør således 
også medføre et mindsket forbrug af han- 
delsgødning. Ligeledes kan den stigende an- 
vendelse af markstyring få indflydelse på 
dette forbrug. Disse forhold vil således kun- 
ne påvirke provenuet af en eventuel afgift. 

ad værdien af  husdyrgødning 
Når prisen på handelsgødning stiger, f.eks. 

gennem en afgift, stiger værdien af husdyr- 
gødning. Jordbrugsøkonomisk Institut skøn- 
ner, at en forhøjelse af kvælstofprisen på 20 
pet. f.eks. vil øge værdien af svinegylle med 
ca. 2,50 kr. pr. ton. Husdyrgødning vil derfor 
kunne afsættes til en højere pris. Denne mer- 
værdi vil øge den afstand, det kan betale sig 
at transportere husdyrgødningen, og dette vil 
således kunne lette etableringen af forde- 
lingsordninger for husdyrgødning, f.eks. i 
forbindelse med et biogasfællesanlæg. 

Den højere værdi af husdyrgødning vil 
endvidere give et yderligere incitament til at 
udvikle og anvende nye gødskningsteknolo- 
gier. 

Bedre fordeling og bedre gødskningstek- 
nologier vil kunne bidrage til at nedbringe 
kvælstoftabet og dermed nitratudvaskningen. 

ad dækningsbidraget pr. ha dyrket areal 
Da den optimale kvælstofmængde som 

nævnt kun ændres lidt ved ændringerne i 
prisen på kvælstof, vil en afgift medføre en 
negativ indkomsteffekt for landbruget. Til 
sammenligning ved f.eks. en afgift på 50 øre 
pr. kg kvælstof, der skønnes at indbringe et 
provenu på ca. 200 mill. kr., kan nævnes, at 
nettoindtægten i landbruget efter fradrag af 
afskrivninger og nettorenteudgifter m.v. i 
1984 udgjorde knap 11 mia kr. 

Beregninger viser, at højere priser på 
kvælstofgødning ved uforandrede produkt- 
priser vil ramme de rene planteavlsbrug hår- 
dest. Bedrifter med animalsk produktion kan 
i en vis udstrækning tilpasse sig de forandre- 
de prisrelationer gennem ændringer i foder- 
sammensætningen. Desuden har man på dis- 
se bedrifter en egenproduktion af kvælstof i 
form af husdyrgødning.« 

I øvrigt kan jeg henvise til landbrugsmini- 
sterens besvarelse af spørgsmål 40 (alm. del -  
B 65) den 25. april 1985. 

Spørgsmål 8: 
Hvad kan ministeren oplyse om kvælstof- 

tilførslen til landbrugsarealer for bælgplan- 
ter, set i forhold til den typiske tilførsel af 
kvælstof på handelsgødede arealer? 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der har oplyst følgende, hvortil jeg 
kan henholde mig: 

»Bælgplanter kan sammen med rhizobium 
bakterier binde atmosfærisk kvælstof. For- 
skellige fysisk-kemiske og biologiske forhold 
påvirker størrelsen af kvælstofbindingen. 

Af de vigtigste kan nævnes, at lave pH- 
værdier hæmmer bakterieinfektionen, at tør- 
ke kan standse den helt, samt at tilstedevæ- 
relsen af kvælstof som nitrat eller nitrit, 
f.eks. tilført som kvælstofgødning, hæmmer 
kvælstofbindingen. 

Mængden af kvælstof, der kan bindes pr. 
ha for forskellige bælgplanter, varierer derfor 
betydeligt; for kløver er opgjort tal på mel- 
lem 45-670 kg N/ha. Statens Planteavlsfor- 
søg formoder, at under danske forhold er en 
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bælgplanteafgrøde i stand til at binde fra 
100-200 kg N/ha. 

Kvælstoftilførslen til landbrugsarealer fra 
bælgplanter afhænger -  foruden af bindin- 
gens størrelse -  af hvor stort et areal der dyr- 
kes bælgplanter på. 

I 1984 var det totale dyrkede areal på 2,85 
mill. ha. På 56.524 ha blev der dyrket 
markærter og anden bælgsæd til modenhed, 
på 3.577 ha lucerne, på 3.758 ha blev der 
dyrket bælgsæd, fodermarvkål og andet 
grønfoder. Endelig var der græs- og kløver- 
mark i omdrift på 310.583 ha. 

Op til midten af 1950erne var græsmarks- 
dyrkning baseret på kløvergræs, der stort set 
var selvforsynende med kvælstof. Siden da er 
kløvergræsset i stigende grad blevet erstattet 
med rene græssorter, som tilføres op til 300- 
400 kg N/ha. 

Der findes ingen oplysninger i Danmarks 
Statistik, over hvor stor en andel af græs- og 
kløvermarkerne der er iblandet kløver. Area- 
let kan derfor kun skønnes. Landskontoret i 
Viby skønner, at der på 90 pet. af græsarea- 
let er kløver i frøblandingen, der udsås. 

På grundlag af dyrkningspraksis er der 
kun på 20-25 pet. af arealet en væsentlg 
mængde kløver i marken. Selv om så stor en 
del af frøblandingen indeholder kløver, giver 
dette på grund af dyrkningspraksis ikke an- 
ledning til så stort et kløverdække i marken 
som forventet. 

Da der således er stor variation i kvælstof- 
bindingen pr. ha, ligesom det er vanskeligt at 
fastlægge arealet med bælgplanter, vil et tal 
for kvælstoftilførslen til landbrugsarealer væ- 
re behæftet med stor usikkerhed. 

I NPO-redegørelsen er den biologiske 
kvælstofbinding -  som dels omfatter bindin- 
gen ved fritlevende mikroorganismer, dels 
bælgplanternes kvælstofbinding -  anslået. 
Tallet bygger på oplysninger fra Statens 
Planteavlsforsøg og angives totalt at være 
30.000 ton N/år, hvilket fordelt over hele 
arealet ville give et gennemsnit på 10 kg/ha. 

Det totale forbrug af kvælstofholdige han- 
delsgødninger var i 1984 på 411.500 ton N/  
år, hvilket tal giver et gennemsnit på 145 kg 
N/ha.« 

Spørgsmål 2: 
Der ønskes om muligt en oversigt over det 

samlede vandforbrug og det samlede kvæl- 

stofforbrug i landbruget gennem de sidste 20 
år. I denne forbindelse bedes oplyst, hvorvidt 
et stigende vandforbrug er blandt årsagerne 
til grundvandets indhold af nitrat. 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der har oplyst følgende hvortil jeg 
kan henvise: 

»Vandforbruget i årene 1970, 1977 og 1982 
fremgår af nedenstående oversigt. 

Vandforbruget i Dan- I "*» I mÜl. 1977 I rnill.1982 . 
mVår mVår rnJ/år 

Husholdningsbrug ... 340 445 564 
Institutioner Ö.lign... -  40 41 
Industri-grundvand .. -  215 243 
Industri-overflade- 

vand 200 50 52 
Landbrugets forbrug 

til husdyr 105 90 81 
Vanding i landbrug og 

gartnerier (grund- 
vand + overflade- 
vand) 25 330 374 

Dambrug -  grund- 
vand 50 40 37 

Totalt forbrug . . .  720 1.210 1.392 

Vandforbruget til vanding i landbrug og 
gartnerier steg stærkt efter de tørre somre 
1975 og 1976, men har siden kun undergået 
en moderat vækst. 

Igennem de sidste 20 år er kvælstoftilfør- 
slen fra handelsgødning steget med over 100 
pet. mens kvælstoftilførslen fra husdyrgød- 
ning er steget med ca. 25 pet. 

Han- 
delsgød- Husdyr- 

ning gødning 
5 kg N/ kg N/ha 

ha 

1900-10. l 23 
1910-20 3 25 
1920-30 8 32 
1930-40 10 38 
1940-50.. 13 33 
1950-60 29 41 
1960-70 62 48 
1970-75 * * * * *' ' ' * * ' * ' * * 109 50 

85 Udvalgenes betænkninger m.m. (undt. finans- og tillægsbev.lovforslag) 
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1975-80 126 54 
1980-81 129 61 
1981-8 2 130 62 
1982-8 3 136 62 
1983-8 4 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  145 60 
1984-8 5 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  139 ? 

Kilde: Danmarks Statistik 

Det bemærkes, at Danmarks Statistiks op- 
gørelse over husdyrgødningsmængden er for- 
bundet med nogen usikkerhed specielt på 
grund af ændringen i udbringningsforholde- 
ne i de senere år. 

Til spørgsmålet om hvorvidt et stigende 
vandforbrug er blandt årsagerne til grund- 
vandets indhold af nitrat skal indledningsvis 
bemærkes, at det stigende nitratindhold i 
grundvandet primært skyldes ændrede dyrk- 
ningsformer, herunder gødningsforbruget i 
jordbruget, mens alle øvrige faktorer anses 
for at være sekundære. Af disse sekundære 
effekter kan nævnes, at en øget vandindvin- 
ding vil formindske det oppumpede grund- 
vands alder. Ligeledes vil en grundvands- 
sænkning kunne påvirke det kemiske miljø i 

de dybere jordlag. Den eksisterende viden 
om disse forholds indflydelse på grundvan- 
dets nitratindhold er mangelfuld. 

Vanding i jordbruget kan medføre såvel 
mindsket som øget kvælstofudvaskning, sær- 
ligt afhængig af vandingsstrategi og afgrøde. 
Generelt gælder, at hensigtsmæssig gødsk- 
ning og vanding (hvilket blandt andet bety- 
der at gødsknings- og vandingstidspunkter 
afpasses efter hinanden) giver mulighed for 
bedre kvælstofudnyttelse og dermed mindre 
udvaskning.« 

Spørgsmål 15: 
ad besvarelsen af  spørgsmål 4 og 10. 

Der ønskes en opgørelse af forbruget af 
handelsgødning og husdyrgødning pr. ha i 
den seneste 10-års periode. 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der oplyser følgende, hvortil jeg kan 
henholde mig: 

»Følgende tabel er fra »landbrugsstatistik 
1984«: 



Handelsgødning Naturgødning Samlet gødningsforbrug 
<2ommercial fertilizers Manure Consumption, total 

Kvæl- Fosfor Kalium Kvæl- Fosfor Kalium Kvæl- Fosfor Kalium 
stof Phos- Potassi- stof Phos- Potassi- stof Phos- Potassi- 

Nitrogen phorus um Nitrogen phorus um Nitrogen phorus um 
_ _ _  (N) (P) (K) | _ (N) I (P) (K) (N) (P) (K) 

mill. kg 
A. Forbrug i alt 
Consumption, total 
1 9 6 0 / 6 1 . . . .  124,1 50,3 143,8 136,5 . 46,1 164,0 260,6 96,4 307,8 
1 9 7 0 / 7 1  289,3 55,3 150,9 138,3 48,4 146,0 427,5 103,7 , 297,5 
1972/73 329,4 62,6 168,9 142,3 49,8 144,2 471,7 112,4 313,1 
1973/74.. 365,1 67,8 179,0 135,8 46,8 137,7 500,9 114,6 316,7 
1974/75 300,4 49,8 132,4 150,7 65,4 175,4 451,1 115,2 307,8 
1975/76 339,1 56,2 142,2 147,2 64,4 165,3 486,3 120,6 307,5 
1976/77 349,5 58,7 139,1 145,9 64,5 163,0 495,4 123,2 302,1 
1977/78 373,7 61,4 147,0 153,1 66,8 173,5 526,8 128,2 320,5 
1978/79 379,9 59,2 143,3 167,4 71,2 191,8 547,3 130,4 335,1 
1979/80 . 393,9 58,1 141,7 172,9 72,3 201,0 566,8 130,4 342,7 
1 9 8 0 / 8 1  374,1 48,4 118,1 177,7 73,7 203,1 551,8 122,1 321,2 
1981/82 376,0 45,9 113,3 180,7 73,8 205,7 556,7 119,7 319,0 
1982/83 391,4 49,5 122,8 179,9 72,8 204,2 571,3 122,3 327,0 
1983/84.. 411,5 51,8 130,0 171,3 69,9 194,2 582,8 121,7 324,2 

kg pr. ha 
B. Forbrug pr. ha 
Consumption per ha 
1960/61.. . . . .  40 16 46 44 15 52 84 31 98 
1970/71 98 19 51 47 16 50 145 35 101 
1 9 7 2 / 7 3  113 21 58 49 17 49 162 38 107 
1973/74 124 23 61 46 16 47 170 39 108 
1974/75 103 17 46 52 23 60 155 40 106 
1975/76 116 19 49 50 22 57 166 41 105 
1976/77 120 20 48 50 22 56 170 42 104 
1 9 7 7 / 7 8  128 21 50 52 23 59 180 44 109 
1978/79 130 20 49 57 24 66 187 44 115 
1979/80 135 20 49 59 25 69 194 45 118 
1980/81 129 17 41 61 25 70 190 42 111 
1981/82 130 16 39 62 25 71 192 41 110 
1982/83 136 17 43 62 25 71 198 42 114 
1983/84 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  145 18 46 60 25 68 205 43 114 
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Forbruget af handelsgødning er for 1984- 
85 oplyst til 139 kg N/ha. Der henvises i øv- 
rigt til besvarelsen af spørgsmål 4 og 10.« 

Spørgsmål 12: 
Kan ministeren oplyse, hvad langtidseffek- 

ten af de såkaldte nitrathæmmere vil blive? 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der oplyser følgende, hvortil jeg kan 
henholde mig: 

»Nitrifikationshæmmere er en særlig grup- 
pe agrokemikalier som hæmmer den bakteri- 
elle omdannelse af ammonium til nitrit, som 
normalt finder sted i jorden. Herved hindres 
også den videre omsætning af nitrit til nitrat. 
Miljøministeren har tidligere besvaret spørgs- 
mål om disse stoffer og deres virkning (be- 
svarelse af 18. oktober 1984 af spørgsmål S 
63), ligesom det er oplyst, at miljøministeren 
har bedt miljøstyrelsen overveje, om en god- 
kendelsesordning i henhold til kemikalielov- 
givningen vil være hensigtsmæssig for denne 
type stoffer (besvarelse af 1. marts 1985 af 
spørgsmål 1 B 65 -  bilag 2). 

I. overvejelserne omkring nitrifikations- 
hæmmeres eventuelle godkendelse efter ke- 
mikalielovgivningen har miljøstyrelsen vur- 
deret den tilgængelige viden om langtidsvirk- 
ninger af de to nitrifikationshæmmere, der 
markedsføres i Danmark: DIDIN og N-ser- 
ve. Konklusionen i et notat til bekæmpelses- 
middelrådet om regulering af nitrifikations- 
hæmmere er følgende (forkortet): 

Vedrørende eventuel mindsket nitratudvask- 
ning: 

Der foreligger ikke direkte dokumentation 
for, at anvendelsen af nitrifikationshæmmere 
i Danmark generelt vil mindske nitratud- 
vaskningen. Effekten er påvist indirekte i 
forsøg, der har vist et øget afgrødeudbytte 
det følgende år efter udbringning om efterå- 
ret. 

Det er påvist, at nedbrydningen af nitrifi- 
kationshæmmere er stærkt afhængig af vej- 
ret, specielt temparaturen i månederne efter 
udbringningen. Hvis efteråret er varmt, og 
udbringningen sker tidligt, kan effekten af 
midlerne være marginal på grund af en for 
hurtig nedbrydning. Omvendt kan et koldt 
efterår og sen udbringning medføre, at der 

ingen effekt opnås ved anvendelsen af mid- 
lerne, fordi omsætningen af ammonium (ni- 
trifikationen) er ubetydelig selv uden anven- 
delse af nitrifikationshæmmere på grund af 
den lave temperatur. 

Vedrørende eventuel mulighed for skadelige 
effekter: 

Det er ikke undersøgt, om anvendelse af 
nitrifikationshæmmere f.eks. kan medføre 
udvaskning af ammonium fra lette sandjor- 
der i regnfulde perioder. En sådan udvask- 
ning til dræn og grundvand vil være uheldig, 
fordi ammonium ved omdannelse til ammo- 
niak er stærkt giftigt overfor vandlevende 
organismer og ammonium i grundvandet er 
uønsket. 

Der er mulighed for udvaskning af  DIDIN 
og af nedbrydningsproduktet af N-serve (6- 
CPA). Spørgsmålet er ikke tilstrækkeligt be- 
lyst under danske forhold, men undersøgel- 
ser er igangsat. 

Der er ikke fundet væsentlig indflydelse af 
nitrifikationshæmmere på andre mikrobiolo- 
giske processer i jorden end omdannelsen af 
ammonium til nitrit. 

DIDIN er lavtoksisk overfor pattedyr, fug- 
le, fisk, dafnier, alger og regnorme. Det er 
ikke fundet at være mutagent i en række for- 
skellige korttidsforsøg. Der findes ikke un- 
dersøgelser af restkoncentrationer i afgrøder 
og husdyr efter anvendelse af DIDIN, men 
på grundlag af stoffets kemiske egenskaber 
skulle det ikke kunne opkoncentreres i orga- 
nismer. Der findes ingen langtidsundersøgel- 
ser på forsøgsdyr for stoffets eventuelle kro- 
niske og kræftfremkaldende egenskaber. 

Det aktive stof i N-serve (nitrapyrin) er mo- 
derat giftigt overfor pattedyr. Det er endvide- 
re moderat giftigt overfor fisk, mens det er 
stærkt giftigt overfor alger og dafnier og lav- 
toksisk overfor regnorme. Der er modstriden- 
de oplysninger angående stoffets mutagene 
effekt i korttidstests. Stoffet kan formentlig 
opkoncentreres i organismer men bindes for- 
holdsvis stærkt til jordens organiske stof. Ni- 
trapyrin skal fareklassificeres som sundheds- 
skadeligt ifølge miljøministeriets bekendtgø- 
relse om klassificering af kemiske stoffer og 
produkter. 

Der foreligger en del restkoncentrations- 
undersøgelser af jord, afgrøder og husdyr for 
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N-serve og nedbrydningsproduktet 6-CPA 
fra marker i USA, behandlet med N-serve. 

Endvidere er 6-CPA undersøgt for kroni- 
ske effekter, kræftfremkaldende og reproduk- 
tionstoksikologiske egenskaber i dyreforsøg 
af ældre dato, som ikke lever op til de kvali- 
tetskrav, der nu stilles til sådanne forsøg. 
Endelig er 6-CPA lavtoksisk overfor regn- 
orme. 

Der findes ingen langtidsundersøgelser på 
forsøgsdyr for N-serves eventuelle kroniske 
eller kræftfremkaldende egenskaber.« 

Spørgsmål 16: 
ad besvarelsen af  spørgsmål 7 1 

Der ønskes oplyst eksempler på lande, der 
har indført en særlig afgift på handelsgød- 
ning, og oplysning om, hvorledes afgiften 
virker. 

Svar: 

Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 
relsen, der oplyser følgende, hvortil jeg kan 
henholde mig: 

»Miljøstyrelsen har kun kendskab til, at 
der er indført en særlig afgift på handelsgød- 
ning i Sverige. 

Miljøstyrelsen har været i forbindelse med 
Naturvårdsværket i Sverige, som har oplyst, 
at den særlige afgift på handelsgødning blev 
indført den 1. juli 1984. Afgiften er 3Q sv.øre 
pr. kg kvælstof og 60 sv.øre pr. kg fosfor. Da 
afgiften blev indført, udgjorde den 5 pet. af 
udsalgsprisen på handelsgødning. 

Formålet med at indføre miljøafgiften 
blev, dengang den blev foreslået, angivet til 
at være et mindsket forbrug af handelsgød- 
ning. Det årlige provenu er blevet opgjort til 
ca. 90 mill. sv.kr. pr. år. 

Man har i Sverige ikke foretaget nogen 
egentlig vurdering af miljøafgiftens effekt. 
Der har efter afgiftens indførelse været en 
nedgang i forbruget af handelsgødning. Om 
afgiftens indførelse har været årsag til ned- 
gangen i forbruget, kan ikke siges. En række 
faktorer kan have haft betydning. Blandt an- 
det har der været en intensiv debat i Sverige 
om brugen af gødning og om overgødskning. 
Herudover har der været en stor informa- 
tionsindsats overfor landmændene. Disse 
forhold kan have gjort landmændene mere 

. . . bevidste om gødskningsproblematikken.« 

Spørgsmål 18: 
Ifølge lovforslagets bemærkninger side 11 

kan der ikke ydes støtte til offentligt ejede 
anlæg. Hvis f.eks. en præstegårdsforpagter 
har et meget stort husdyrbrug, og der skal 
foretages miljøinvesteringer, kan loven så 
udformes således, at der i sådanne tilfælde 
kan ydes støtte? FQrpagteren må jo ellers 
skulle sælge besætningen. 

Svar: 

Således som lovforslaget af 13. november 
1985 er udformet, kan der ikke ydes støtte til 
præstegårde, idet der -  efter lovforslagets § -1, 
stk. 3 -  ikke kan ydes støtte til virksomheder, 
der ejes af det offentlige. 

Præstegårdenes landbrugsjorder ejes af det 
pågældende præsteembede og bestyres af et 
menighedsråd. 

Menighedsrådenes administration er at 
betragte som offentlig administration og er 
omfattet af lov om offentlighed i forvaltnin- 
gen. 

Som følge heraf må menighedsrådsbestyre- 
de ejendomme betragtes »som ejet af det of- 
fentlige«. 

Jeg har nærmere overvejet denne problem- 
stilling og ligeledes drøftet spørgsmålet med 
kirkeministeren. 

I forbindelse med gennemførelsen af de 
nye krav i medfør af bekendtgørelse Opl. hus- 
dyrgødning og ensilage må det forudses, at 
de berørte præstegårde vil blive økonomisk 
belastet på en sådan måde, at præsteembeder 
i nogle tilfælde må overveje at afhænde land- 
brugsjorderne. Et af lovens formål har netop 
været at afhjælpe de økonomiske konsekven- 
ser for landbrugere ved opfyldelse af de nye 
krav. Det har selvfølgelig ikke været hensig- 
ten, at loven skulle få utilsigtede virkninger 
for det økonomiske eksistensgrundlag for 

(præstegårde. Jeg finder det derfor særdeles 
betænkeligt, at lovens tilskudsmuligheder 
ikke kan komme præstegårdsbrugene til go- 
de, idet jeg anser det for også at være af kul- 
turel 'og landbrugsmæssig betydning, at disse 
brugs økonomiske eksistensgrundlag tilgode- 
ses.. 

Som følge heraf vil jeg foreslå en ændring 
af lovforlagets § 1, stk. 3, således at præste- 
gårdsbrugene -  på lige fod med andre brug -  
kan opnå miljøstøtte. 
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Spørgsmål 19: 
Efter den gældende miljøstøttelov skal en 

investering være på mindst 40.000 kr. for at 
kune modtage støtte. Hvorfor er minimums- 
investeringen reduceret, når byggeomkostnin- 
gerne er steget siden loven trådte i kraft, og 
når miljøkreditrådets krav til gødningsopbe- 
varingsanlæggenes kapacitet har været meget 
mere lempelige og dermed billigere at opfyl- 
de end kravene efter lovforslaget (jfr. be- 
mærkningerne) ? 

Svar: 
Miljøkreditrådets sekretariat har oplyst, at 

der -  efter rådets gældende praksis efter 
miljøstøtteloven nr. 606 af 23. december 1980 
-  som hovedregel kræves en gødningsopbe- 
varingskapacitet på 5-6 måneder. Rent und- 
tagelsesvis accepterer rådet en kapacitet på 3 
måneder i de tilfælde, hvor en landmand 
råder over et stort og egnet udspredningsare- 
al, således at udbringning af husdyrgødning 
kan ske på en miljømæssigt forsvarlig måde. 

Årsagen, til at minimumsinvesteringen er 
reduceret til 10.000 kr., skyldes det nødvendi- 
ge hensyn, som jeg mener bør tages til de 
bedrifter med et mindre behov for investe- 
ringer, f.eks. landbrugsbedrifter, som allerede 
har foretaget store investeringer, således at 
også disse brug får det nødvendige incita- 
ment til at gennemføre kravene i handlings- 
planen. 

Desuden finder jeg det nødvendigt også i 
denne forbindelse at støtte husmandsbruge- 
ne, da det ikke har været hensigten med lov- 
forslaget at påvirke landbrugets strukturud- 
vikling. 

Såfremt bundgrænsen for investeringsbelø- 
bet var sat højere, kunne det frygtes, at min- 
dre bedrifter med dyrehold ville undlade at 
investere og dermed ophøre med produktio- 
nen. 

Spørgsmål 20: 
Hvordan sikrer loven den enkelte land- 

mand et økonomisk incitament til at udføre 
forbedringerne i gødningsopbevaringskapaci- 
teten så hurtigt som muligt? 

Svar: 
I den handlingsplan jeg fremlagde for fol- 

ketinget. den 12. december 1984, var jeg inde 
på den tanke at foreslå en aftrapning over 

tiden af støtteprocenterne for at skabe et in- 
citament for landmændene til at gå i gang 
med miljøinvesteringer så hurtigt som muligt. 

Imidlertid er det indgået i mine overvejel- 
ser, at en aftrapning af støtteprocenterne 
kunne give eventuelle periodevise eller geo- 
grafiske kapacitetsproblemèr hos producen- 
terne af anlæg og dermed ville kunne slå til- 
fældigt ud overfor landmændene. 

Der er ved udformningen af lovforslaget 
også foretaget andre ændringer, således at 
støtteordningens omfang og indhold er blevet 
udvidet. Dette er sket f.eks. ved de større 
støtteprocenter samt den lavere grænse på 
10.000 kr. for støtteberettigede investeringer. 
Til sådanne investeringer gives også kontant 
støtte her og nu. 

Efter min opfattelse vil disse samlede æn- 
dringer også medføre, at den enkelte land- 
mand vil føle et incitament til hurtigt at gå i 
gang med miljøinvesteringer. Hertil kommer, 
at jeg gennem drøftelserne med repræsentan- 
ter fra landbrugets organisationer og ved 
samtaler med landmænd ud over landet har 
forstået, at der er en stor interesse i at kom- 
me hurtigt i gang med investeringer. 

Spørgsmål 21: 
Hvordan skønner ministeren landbrugets 

ansøgninger om miljøstøtte efter den gælden- 
de lov er fordelt efter investeringsbeløb på 
følgende kategorier: 40-60.000 kr., 60-85.000 
kr., 85.000-100.000 kr. og over 100.000 kr. 
Hvor mange ansøgere skønner ministeren 
har fået afslag med den begrundelse, at inve- 
steringen var under 40.000 kr.? 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der har oplyst følgende, hvortil jeg 
kan henholde mig: 

»Ansøgninger fra landbrugsbedrifter efter 
den gældende miljøstøttelòv fordeler sig efter 
ansøgt beløb - (svarende til investeringsbeløb) 
således: 

Sum 
Kr. Antal ansøgt beløb 

mill. kr; 

40- 50.000 196 9,9 
60- 85.000 266 19,4 
85-100.000.... 123 11,4 
over 100.000 . . . . . . . . . . . .  935 163,0 
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la i t  alt......... " "" " " . 1.520 203,7 

7 ansøgere fra landbruget har fået afslag 
med den begrundelse, at investeringen var 
under 40.000 kr. Det er ikke muligt at skøn- 
ne, hvor mange der har ladet være med at 
søge om støtte, fordi investeringen var under 
40.000 kr.«. 

Spørgsmål 23: 
Hvordan vil ministeren sikre, at ministeri- 

ets retningslinier administreres ens, sådan at 
investeringer, der kun adskiller sig ved at 
blive foretaget i forskellige kommuner, be- 
handles ens? 

Svar: 
Jeg vil, så snart lovforslaget er vedtaget i 

folketinget, udsende en bekendtgørelse, der 
kan uddybe og klargøre eventuelle tvivls- 
spørgsmål i forbindelse med loven. 

Herunder vil jeg bede miljøstyrelsen om at 
tage kontakt til Kommunernes Landsfore- 
ning med henblik på i fællesskab at udarbej- 
de arbejdsgange, ansøgningsskemaer og vej- 
ledninger i forbindelse med støtteloven dels 
til landmændene og dels til kommunerne. 
Dette materiale vil jeg også bede miljøstyrel- 
sen om at drøfte med landbrugets organisati- 
oner og landbrugets konsulenttjeneste. 

I forbindelse med den kommende be- 
kendtgørelse om husdyrgødning og ensilage 
m.v. vil der blive udsendt et cirkulære, der 
først. og fremmest henvender sig til kommu- 
nerne. Endvidere er der planer om at ændre 
afsnittet om landbrugstilsyn i miljøstyrelsens 
vejledning oIil tilsyn og kontrol. 

Spørgsmål 24: 
Hvor store investeringer skal brug med 20 

dyreenheder foretage ved etablering af gylle- 
anlæg henholdsvis ajlebeholder/møddings- 
plads med en kapacitet på 6 måneder? 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der har oplyst følgende, hvortil jeg 
kan henholde mig, 

»Ved gylleproduktion fra 20 dyreenheder 
(malkekøer) vil der med et krav om 6 mån- 
ders opbevaringskapacitet kræves en gylle- . 
tank på 210 ml. 

Ved produktion af fast gødning, ajle og 
møddingvand fra 20 dyreenheder (malkekø- 
er) vil der med et krav om 6 månders opbe- 
varingskapacitet kræves en møddingsplads 
på 75 m2 og en lukket tank på 108 m3 til ajle 
og møddingvand. 

Prisen på en gylletank på 210 m3 vil ifølge 
Miljøstyrelsens overslag ligge på omkring 
90.000 kr. ekskl. moms. Prisen på en lukket 
tank på 108 m3 til ajle og møddingvand vil 
ligge på omkring 82.000 kr., og prisen på en 
møddingsplads på 75 M2 vil beløbe sig til 
omkring 40.000 kr. 

Det bemærkes, at gødningsproduktionen 
fra samme antal dyreenheder i svin kun kræ- 
ver enten 132 m3 gylletank eller 40 m2 mød- 
dingsplads + 85 m3 lukket tank til ajle og 
møddingvand, hvilket bringer anlægsprisen 
ned på omkring 78.000 kr. for gylletanken, 
72.000 kr. for den lukkede tank til ajle og 
møddingvand samt 25.000 kr. for møddings- 
pladsen. 

Det skal tilføjes, at eksisterende kapacitet, 
som stadig anvendes efter investeringen, 
trækkes fra det nye anlægs volumen, hvilket 
kan bringe investeringen ned under de anfør- 
te beløb.« 

Spørgsmål 25 og 28: 
Medfører bestemmelserne i § 4, at der kan 

ydes støtte til anlæg, som er opført efter 
miljølovens ikrafttræden, og som ikke opfyl- 
der reglementets bestemmelser? 

Der ønskes en uddybende præcisering af 
bestemmelsen i § 4, stk. 2, om, hvornår der 
skal foretages et fradrag på 15.000 kr. i ud- 
gifterne, jfr. bemærkningerne til samme. 

Svar: 
Som lovforslaget af 13. november 1985 er 

udformet, herunder § 4, vil der kunne ydes 
støtte til anlæg, som er opført efter miljøbe- 
skyttelseslovens .,,,,ikrafttræden, og som ikke 
opfylder miljøregiemeIitets bestemmelser. 

Imidlertid er der hjemmel til i medfør af 
lovforslagets § 4, stk. 2 at fradrage 15.000 kr. 
i investeringsbeløbet, såfremt kommunalbe- 
styrelsen har stillet krav om ændringer af det 
hidtidige anlæg i medfør af miljøbeskyttelses- 
lovgivningen. 

Årsagen til, at fradragsbestemmelen i § 4, 
stk. 2, er medtaget i lovforslaget, skyldes, at 
jeg ikke har fundet det rimeligt at give ube- 
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skåret støtte til anlæg, der ved bekendtgørel- 
se om husdyrgødning og ensilage m.v.'s 
ikrafttræden, ikke opfylder de hidtidige reg- 
ler i medfør af miljøbeskyttelsesreglementet. 

Dette synspunkt, finder jeg, harmonerer 
med administrationen af nugældende lov om 
miljøstøtte nr. 606 af 23. december 1980, 
hvor miljøkreditrådet meddeler afslag på an- 
søgninger, hvor der er tale om lovliggørelse 
af ulovlige anlæg. 

Som § 4, stk. 2, er udformet i lovforslaget, 
bør fradrag foretages i alle de tilfælde, hvor 
tilsynsmyndigheden har stillet krav om æn- 
dringer af det pågældende anlæg, også selv 
om anlægget ikke har været ulovligt efter 
miljøbeskyttelsesloven. 

På dette punkt er lovteksten altså mere 
vidtrækkende, end de specielle bemærknin- 
ger antyder. 

Af hensyn til forståelsen og fortolkningen 
heraf til brug ved udarbejdelse af regler om 
kommunernes administration og miljøstyrel- 
sens behandling af eventuelle klagesager er 
det min hensigt at stille et ændringsforslag 
for at skabe overensstemmelse mellem lov- 
teksten og bemærkningerne, således at lov- 
lig/ulovlighedskriteriet dermed tydeliggøres. 

Hvad angår undtagelsen i § 4, stk. 2, sidste 
punktum, kan den nuværende formulering 
lede til den fortolkning, at fradrag ikke skal 
foretages, hvis ansøgeren har »efterkommet 
kravet« ved at opføre det nye anlæg, hvortil 
der søges om: støtte. Herved ville fradragsreg- 
len i stk. 2 blive uden reelt indhold. 

For at bestemmelsen skal kunne virke efr 
ter hensigten, finder jeg det rimeligt at ændre 
den til »Dette gælder dog ikke, såfremt ansø- 
geren godtgør, at kravet er efterkommet in- 
den påbegyndelsen af den investering, hvortil 
der søges om støtte efter denne lov«. Jeg vil 
fremsætte ændringsforslag herom. 

Herefter vil der i sager, hvor der tidligere 
er udstedt krav, som er opfyldt inden inve- 
steringens påbegyndelse, ikke skulle foretages 
fradrag. 

Såfremt der stilles krav til eksisterende 
anlæg inden 1990, vil fradrag skulle foreta- 
ges. Dette vil ligeledes være tilfældet for alle- 
rede inden lovens ikrafttræden stillede, men 
uopfyldte krav. 

Som § 4, stk. 2, er formuleret, vil eventuel- 
le krav i medfør af den kommende bekendt- 
gørelse om husdyrgødning og ensilage m.v., 

ikke kunne begrunde et fradrag i medfør af § 
4, stk. 2. 

Det skyldes, at bestående anlæg -  jfr. § 4, 
stk. 2, »det hidtidige anlæg« -  ikke omfattes 
af bekendtgørelsens indretningskrav før 1. 
januar 1990. Det vil sige samtidig med, at 
støtteloven ophører. De »hidtidige anlæg« 
reguleres således frem til 1. januar 1990 fort- 
sat af miljøreglementets regler om indretning 
af gødningsopbevaringspladser m.v. For nye 
eller væsentligt ændrede anlæg, som umid- 
delbart. reguleres af indretningskravene i gød- 
ningsbekendtgørelsen, er fradragsreglen i § 4, 
stk. 2, irrelevant. 

Spørgsmål 26: 
Hvad er baggrunden for valget af de 

85.000 kr. som grænse for, om støtten ydes i 
form af et engangstilskud eller i form af ra- 
ter? 

Svar: 
Som det er udvalget bekendt, vil de statsli- 

ge udgifter i forbindelse med lovforslaget ' 
være betydelige. Af finansielle grunde vil 
man ved at give ydelsestilskud til store inve- 
steringer i stedet for kontant tilskud kunne 
udstrække den finansielle byrde over en 14- 
årig periode fremfor over blot 4 år. 

Jeg har derfor søgt at finde frem til en 
beløbsgrænse, der. på den ene side tilgodeser 
de små brug med de mindre investeringer, så 
disse brug kan få kontant tilskud, og samti- 
dig tager hensyn til belastningen af statsfi- 
nanserne. 

Ved. grænsen på 85.000 kr. er skønnet, at 
15.000 ejendomme vil få kontant investe- 
ringstilskud med et samlet støttebeløb på 250 
mill. kr., mens 20.000 ejendomme vil få ydel- 
sestilskud i form af rater med et samlet støt- 
tebeløb på 850 mill. kr. 

På denne baggrund finder jeg, at de stats- 
lige udgifter lettere vil kunne finansieres, 
uden at regeringens udgiftsloft brydes, eller 
at der skal foretages mere omfattende ompri- 
oriteringer på det statslige budget. 

Spørgsmål 27: 
Skal § 3, § 7, stk. 2, og bemærkningerne 

. pkt 6 forstås således, at brug med 15-19 dy- 
reenheder skal have mindst 5 måneders ka- 
pacitet for at få støtte og 6 måneders kapaci- 
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tet for at opfylde bestemmelserne i forslaget 
til ny bekendtgørelse? 

Svar: 
Brug med 15-19 dyreenheder skal ifølge 

forslag til ny bekendtgørelse om husdyrgød- 
ning og ensilage m.v. have mindst 5 måne- 
ders kapacitet. Brug med 20 dyreenheder og 
derover skal have mindst 6 måneders kapaci- 
tet. For begge brugsstørrelser er der visse 
muligheder for dispensation, jfr. folketings- 
beslutningen af 31. maj 1985, pkt. B. 

For at kunne få støtte efter lovforslaget 
skal brugene efter investeringerne have en 
mindste kapacitet svarende til kapacitetskra- 
vene i forslaget til den nye bekendtgørelse. 
Hvis et brug får dispensation fra kapacitets- 
kravet, kan der imidlertid ikke samtidig op- 
nås støtte. 

Spørgsmål 22: 
Hvilke kriterier tænkes anvendt i forbin- 

delse med fastlæggelse af kalkulationsrenten, 
og hvilken kalkulationsrente ville disse med- 
føre f.eks. pr. 1. december 1985? 

Svar: 

Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 
relsen, der har oplyst følgende, hvortil jeg 
kan henholde mig: 

»For at. de landmænd, der skal have støtte 
udbetalt som ydelsestilskud i rater over 10 år, 
ikke skal blive ringere stillet end de land- 
mænd, der får støtten udbetalt som kontant 
tilskud, er det foreslået at indlægge en for- 
rentning i forbindelse med ydelsestilskud. 

Det foreslås, at der som basis for bereg- 
ning af det årlige beløb, landmanden skal 
have udbetalt (indeholdende både. tilskud + 
forrentning af dette), tages udgangspunkt i 
den for det pågældende år pr. 1. januar gæl- 
dende nominelle markedsrente (pr. 1. januar 
1986 = 9 'pet.). 

Da det udbetalte beløb er skattefrit og 
landmanden samtidig har mulighed for at 
fratrække renteudgiften til det optagne lån, 
foreslås derfor, at den nævnte markedsrente 
korrigeres herfor med 50 pet., da dette vil 
være den fremtidige »fradragsværdi« af ren- 
teudgiften. Hermed opnås, at den del af det 
udbetalte beløb, der skal dække landman- 
dens renteudgift, dækker den faktiske ren- 
teudgift. 

Den anvendte kalkulationsrente foreslås 
derfor at være halvdelen af markedsrenten. 

Det foreslås, at der anvendes én kalkulati- 
onsrente for alle tilskud til lån optaget i et 
givet kalenderår. Kalkulationsrenten vil kun- 
ne ændres årligt til beregning af nyoptagne 
lån, når der skønnes behov for det. 

Lånerenten forudsættes endvidere for det 
enkelte lån at være konstant i hele perioden. 

På denne baggrund foreslås det, at kalku- 
lationsrenten for tilskud til lån optaget i 1986 
fastsættes til 5 pct.« 

Inden kalkulationsrenten bliver endeligt 
fastlagt, vil jeg drøfte spørgsmålet med 'be- 

. rørte myndigheder og organisationer. 

Spørgsmål 11: 
Der ønskes en kortfattet redegørelse for 

konklusionerne i NPO-redegørelsen og om 
muligt Askov Forsøgsstations vurdering af 
virkningerne af handlingsplanen. 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 

relsen, der har udarbejdet vedlagte notat, 
hvortil jeg kan henvise. 

Miljøstyrelsen har anmodet Askov For- 
søgsstation om en vurdering af handlingspla- 
nen. Notatet fra Askov Forsøgsstation ved- 
lægges ligeledes, hvortil jeg kan henvise. 

MILJØSTYRELSEN 
Planlægnings- og udviklingskontoret 

Notat med konklusionerne i NPO-redegørelsen 
til brug for besvarelse af spørgsmål I I fra fol- 

ketingets miljø- og planlægningsudvalg 

NPO-redegørelsen er opbygget således, at 
der først gives en generel introduktion til 
NPQr-problematikken. Derefter beskrives kil- 
derne (land- og skovbrug, spildevand, dam- 
brug, luftdeposition og tilførsel fra havområ- 
der). Herefter gennemgås miljøkvaliteten i 
grundvand, søer, vandløb, marine områder 
og luft. Til slut behandles en række forslag 
til afhjælpende foranstaltninger. 

Kilder til NPO-belastninger 
NPO-redegørelsen viser, at landbruget er 

hovedkilden til belastning med kvælstof og 
Organisk stof. Belastningen kommer dels som 
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et gårdbidrag (udledning fra stalde, møddin- 
ger, ensilagestakke og mælkerum m.v.) og 
dels som et - markbidrag (udvaskning mod 

grundvand og vandløb). Herudover bidrager 
landbruget væsentligt med tilførsel af ammo- 
niak til luften. 

Hovedtallene for belastningen af grund- og overfladevand er: 

N tons P tons BI 5 tons 
pr. år pr. år pr. år 

Ens'ilagestakke 2.000 300 40.000 
Malkerum m.v.. 홢  홢 홢홢 70 365 1.100 
Gødningsoplag 홢  60.000 3.800 280.000 

Gårdbidrag i alt (afrundet) 60.000 4.400 320.000 
Markbidrag 홢홢홢 200.000 
Skovbidrag 100 

. Tabel 1: Landbrugets belastning med kvælstof, fosfor og organisk stof -  hovedtal. 

De vigtigste kilder til gårdbidraget er mød- 
dinger uden bund eller afløb til beholder, 
utætte ajle- og gyllebeholdere, markmøddin- 
ger, stakke af saftgivende ensilage og fejlbe- 
tjening eller teknisk fejl ved gødningsbehol- 
deres pumper og spjæld. 

Størrelsen af markbidraget afhænger af en 
lang række faktorer, bl.a. afgrøde, jordtype, 
dyrkningspraksis, * herunder tidspunkter for 

og mængden af tilført gødning. 
Spildevandet stammer fra 4 hovedkilder, 

(I) kommunale spildevandsanlæg, (2) bebyg- 
gelse, som ikke er tilsluttet kommunale spil- 
devandsanlæg, (3) industri, der udleder spil- 

. devandet direkte Og (4) overfladeafstrøm- 
ning, f.eks. fra befæstede arealer. 

Nedenstående tabel viser sammenfatnin- 
gen for NPO-udledningerne med spildevand. 

NxlOOOt PxlOOOt BI5xl000 t 
Udledninger Recipient pr. år pr. år pr. år 

eft. rens .. eft. rens eft. rens 

Kommunale. Fersk 8,5 .. 2,9 10,9 
rensn.anlæg Marin 15,6 4,3 . 61,0 
Spredt bebyg Overfl.rec. - . 1,3 0,45 5,2 
Sommerhuse 
Landsbyer .. .  Jord 1,6 0,47 - 5,2 
Industri Fersk 0,15 0,2 0,2 
(direkte) Marin 4,2 3,2 41,0 
(udsprøjtn.) Jord 0,9 0,25 8,8 
Overfl.afstr. Fersk og 
(befæst.ar) ; . . . .  Marin . I . 0,8 0,1 I 1,7 

(Amtskommunernes tal) 

Udledningen af NPO fra dambrug er be- 
regnet til følgende for alle dambrug: 

N: 1.200-4.700 t pr. år 

P: 235-700 t pr. år 
Organisk stof (BI5): 2.400 t pr. år. 

Landbruget er den største emittent af N til 
luften, ca. 100.000' tons pr. år. Denne emissi- 

on stammer fra fordampning af ammoniak 
fra naturgødning. 

Andre store emittenter er kraftværkerne 
(37.100 tons pr. år)" trafikken (27.800 tons pr. 
år) og industrien (10.600 tons pr. år). 

Fosfordepositionen via luften er meget 
lille, men kan have betydning for søer under 
særlige forhold. 
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Der er særdeles store vanskeligheder med 
at opgøre tilførslen af næringssalte fra de 
omliggende havområder (Skagerrak og Øster- 
søen) til de danske farvande. 

Det skønnes, at ved direkte indstrømning 
af atlanterhavsvand tilføres i størrelsesorde- 
nen 100.000 tons uorganisk kvælstof, og at 
der via Jyllandsstrømmen indtransporteres i 
størrelsesordenen 10.000-100.000 tons uorga- 
nisk kvælstof til den nordlige del af Kattegat. 

NPO-belastningen og vandkvalitet 
Grundvand 

Miljøstyrelsen har i redegørelsen: »Nitrat i 
drikkevand og grundvand i Danmark«, okto- 
ber 1983, foretaget en kortlægning af grund- 
vandets nitratindhold og udviklingstenden- 
serne heri for hele landet. 

Det fremgår af denne undersøgelse, at 
middelværdien for nitratkoncentrationen op 
til 1960 lå på ca. 4 mg/I. Derefter er der sket ' 
en gradvis forøgelse af middelværdierne til 
det nuværende niveau på ca. 13 mg/I. Disse 
tal dækker over store lokale variationer. 

Undersøgelsen har analyseret vandprøver 
fra vandværker med en udpumpning på me- 
re end 10.000 m3/år. Disse vandværker dæk- 
ker 99 pet. af den samlede drikkevandsind- 
vinding fra vandværker. 

For landet som helhed kan der drages føl- 
gende hovedkonklusioner for de undersøgte 
vandværker: 
-  8 pet. leverer drikkevand, hvor den højest 

tilladelige værdi for nitrat (50 mg/l) over- 
skrides. 

-  19 pet. leverer drikkevand, hvor den vejle- 
dende kravværdi (25 mg/l) overskrides. 

-  37 pet. vandværker leverer drikkevand 
med mere end 5 mg nitrat pr. 1. 

-  Nitratbelastningen af vandværkerne i Ri- 
be, Århus, Viborg og Nordjyllands amts- 
kommuner er markant højere end den 
gennemsnitlige belastning for landet som 
helhed. Dette gælder for ethvert af de tre 
valgte nitratniveauer. I disse amtskommu- 
ner leverer gennemsnitlig 14 pet. af vand- 
værkerne drikkevand, hvor grænseværdien 
for nitrat på 50 mg/l er overskredet. 

-  Nitratbelastningeii af vandværkerne i 
Ringkøbing og Sønderjyllands amtskom- 
muner ligger nær landsgennemsnittet. 

-  Nitratbelastningen af vandværkerne i de 
øvrige amtskommuner -  Øernes amtskom- 

muner og Vejle amtskommune -  ligger 
markant under landsgennemsnittet. I disse 
amtskommuner er det middel 3 pet. af de 
undersøgte vandværker, som leverer drik- 
kevand med mere end 50 mg nitrat pr. 1. 
15 pet. af befolkningen forsynes med vand 

fra enkeltanlæg, som er for små til at indgå i 
det rutinemæssige offentlige tilsyn, og de 
indgår ikke i undersøgelsen. Der synes ikke 
at være tvivl om, at enkeltanlæg generelt er 
kraftigere nitratbelastede end den almene 
vandforsyning. 

Anvendelse af fosfat i landbruget og indu- 
strien vil kun yderst sjældent kunne forårsa- 
ge en stigning i grundvandets indhold af fos- 
fat. 

Vandløb 
Kortlægning af miljøkvaliteten i danske 

vandløb bygger på det tilsynsarbejde, som 
udføres af amtsrådene i henhold til miljøbe- 
skyttelsesloven. På baggrund af dette materi- 
ale og supplerende materiale indsamlet af 
miljøstyrelsen, kan man drage følgende kon- 
klusioner vedrørende forureningstilstanden i 
vandløb og årsagerne dertil: 
-  Udledninger af møddingsvand, ajle, gylle 

og ensilagesaft fra landbrug er en domine- 
rende forureningskilde, navnlig i de små 
vandløb. 

-  Urenset eller mekanisk renset husspilde- 
vand er en betydelig forureningskilde i en 
del vandløb. Utilstrækkeligt biologisk ren- 
set spildevand samt udledninger fra spredt 
bebyggelse forårsager også i visse tilfælde 
en uacceptabel forureningstilstand. 

-  Dambrug ér stadig en alvorlig forurenings- 
kilde i visse vandløb. 

I -  Forureningsproblemerne er størst i de små 
vandløb. 
Vurderingen af udviklingstendenserne i 

vandløbene bygger ligeledes på de, amtskom- 
munale tilsynsrapporter. En række amtskom- 
muner har således vurderet udviklingen fra 
begyndelsen af 1970érne til slutningen af 
1970erne. Det fremgår, at de fleste målestati- 
oner ikke har ændret forureningsgrad i den- 
ne periode. I alle amtskommuner er der sam- 
tidig konstateret betydelige forbedringer (op 
til 2 forureningsgrader) i mange vandløb. 
Alle har dog også registreret et stort antal 
stationer, hvor situationen er blevet fÒrvær- 
ret. 
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Søer 
Kortlægningen af vandkvaliteten i de dan- 

ske søer er foretaget på baggrund af materia- 
le, indsamlet af amtskommunerne som led i 
tilsynsarbejdet. Materialet tillader ikke en 
bedømmelse af vandkvaliteten i alle søer 
over hele landet. 

Man har derfor valgt at belyse vandkvali- 
teten i søerne ved hjælp af en række eksem- 
pler. Det fremgår af de oplysninger, som er 
indeholdt i eksemplerne, samt det materiale, 
som i øyrigt findes tilgængeligt, at mange 
danske søer er i en alt for dårlig miljømæssig 
tilstand. Dette bliver stærkt ùfidërstreget ved 
en sammenligning med forholdene i relativt 
Uforurenede søer i skov- og hedëömråcier. 

Både danske og udenlandske undersøgel- 
ser har imidlertid dokumenteret, at søernes 
tilstand kan forbedres væsentligt ved at be- 
grænse tilførslen af P. 

De beskrevne eksempler viser imidlertid 
også, at der kræves en differentieret indsats 
fot at forbedre søernes økologiske tilstand. 
Søernes belastningsforhold er forskellige bå- 
de kvantitativt og med hensyn til fordelingen 
på kilder. Det vil derfor være forskelligt, 
hvilke kilder man skal koncentrere sig om 
for at forbedre tilstanden i den enkelte sø. 

Udviklingstendensen for vandkvaliteten i 
søerne er vanskelig at. vurdere, fordi det 
amtskommunale materiale ikke indeholder 

. - tidsserier, som viser udviklingen. 
Det synes dog klart, at der for mange søer 

kan opnås væsentlige forbedringer ved be- 
grænsning af. tilførsel af N og specielt P, 
mens der på den anden side må forventes 
yderligere foryærringer, hvis der ikke gribes 
ind. 

Marine områder 
Kortlægning af vandkvaliteten i de marine 

områder bygger på data fra miljøstyrelsens 
Bæltprojekt, materiale fra det amtskommuna- 
le recipienttilsyn samt modelberegninger for 
vandskifte og vandkvalitet i de, åbne havom- 
råder (den biologiske model). 

For kystvandenes vedkommende viser ma- 
terialet, at middelkoncentrationerne af total- 
kvælstof og total-fosfor i overfladevandlaget 

. i en række områder er stærkt forhøjet i for- 
hold til, hvad der findes i de åbne havområ- 
der. En nøjere gennemgang af undersøgelses- 
resultaterne viser, at åbne bugter og fjorde 

med et godt vandskifte har værdier, der ikke 
afviger stærkt fra forholdene i de åbne hav- 
områder. Dette gælder f.eks. Køge Bugt, Ka- 
lundborg Fjord og Århus Bugt. I mere lukke- 
de bugter og fjorde er værdierne til gengæld, 
uden undtagelse, stærkt forhøjet i forhold til 
de åbne havområder. Fjorde med et meget 
stort afstrømningsareal i forhold til vandskif- 
tet har fortrinsvis høje kvælstofbelastninger. 
Det gælder f.eks. Randers Fjord og Nakskov 
Fjord. I lukkede områder med beskedent af- 
strømningsområde, men med ret kraftig be- 
lastning af byspildevand, ses fosforkoncen- 
trationen at være særlig forhøjet. Det gælder 
f.eks. Roskilde Fjord, Haderslev Fjord og 
Flensborg Fjord. 

Recipientundersøgelser gennemført af 
amtskommunerne igennem de senere år har 
vist, at der i adskillige fjordområder hersker 
dårlige iltforhold, hovedsagelig i sommer- og 
eftersommerperioden. 

Der er endvidere i en række kystvande 
konstateret påvirkninger af flora og fauna, 
som i undersøgelserne vurderes som eutrofie- 
ring forårsaget af landbaserede kilder. Så- 
danne påvirkninger menes konstateret ikke 
blot i de områder, der har høje næringssalt- 
koncentrationer, men også f.eks. i de mere 
kystnære dele af Århus Bugt, der som helhed 
ikke er særligt kraftigt belastet i forhold til 
de åbne havområder. 

Det er meget vanskeligt at vurdere udvik- 
lingstendensen for vandkvaliteten i de indre 
åbne farvande generelt. 

I perioden 1975-81 var belastningen med 
kvælstof i gennemsnit i50.000 tons årligt, og 
i 1981 ça. 190.000 tons eller ca. 25 pct. over 
middel. Der er en tæt sammenhæng mellem 
afstrømning fra land og' transport af kvæl- 
stofforbindelser, idet transporten øges med 
stigende afstrømning. Afstrømningen fra 
land hår været stigende i perioden fra 1975 
til 1981, med 1975-76 som noget af det lave- 
ste, der er registreret, og 1980-81 som noget 
af det højeste. 

Koncentrationen af fosfat i bundvandet i 
. - det østlige Kattegat er sandsynligvis steget . - 

lidt fra 1960erne til perioden 1974-78 og mu- 
ligvis også fra 1930erne til 1960erne. 

I Øresunds bundvand er fosfatkoncentrati- 
onen steget fra 1950erne og frem til 1974-75, 
hvor de højeste koncentrationer måltes. Der- 
efter falder koncentrationen generelt i Bælt- 

. . . projektperioden. 
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Der er i de sidste par år registreret unor- 
malt lave iltværdier i de åbne havområder. 
Den vestlige Østersø, Århus Bugt og det syd- 
østlige Kattegat er alle områder med vand- 
dybder på eller over 15 m. Der er jævnligt 
målt lave iltværdier i efterårsperioden, men 
ikke så alarmerende lave som i 1981, hvor 
iltsvindet forårsagede omfattende skader på 
havbundens dyreliv. I 1982 var forholdene 
udmærkede i de åbne havområder, mens for- 
holdene i 1983 i en kortere periode var værre 
end i 1981. 

Askov forsøgsstations vurdering af  virknin- 
gerne af  handlingsplanen, som den indeholdes 
i 

Betænkning 
for 

Folketingsbeslutning om nedbringelse af for- 
ureningen med næringssalte og organisk stof 

af 31. maj 1985, 
er følgende: 

I. Landbrug 
1. Konkrete foranstaltninger mod forurening 

fra gødning og ensilage: 
A. Møddingsforholdene bringes i orden, uan- 
set om møddingerne er etableret før eller ef- 
ter miljølovens ikrafttræden den 1. oktober 
1974. 

Foranstaltningerne udmøntes i miljøregle- 
mentet og udformes således, at der ikke stil- 
les krav om anvendelse af bestemte materia- 
ler, men krav til anlæggenes funktion. 

Den gældende miljølovgivning indeholder 
allerede bestemmelser, der har til forniål at 
beskytte grundvand og overfladevand mod 
forurening fra landbruget og mod forurening 
med spildevand. Borgere og myndigheder er 
forpligtet til at følge disse bestemmelser. 
Miljøministeren skal sikre, at der sker en ef- 
fektivisering af tilsynet, som medfører, at 
disse bestemmelser overholdes. 

Det er et rimeligt krav, at møddingsforhol- 
dene bringes i orden, uanset hvornår en 
mødding er etableret, og ligeledes at der fast- 
sættes visse afstandskrav til vandforsynings- 
anlæg, vandløb og søer til offentlig vej og 
naboskel samt til levnedsmiddelvirksomhed 
og beboelse. 

B. Landbrugsejendomme med husdyrhold 
over 20 storkreaturer skal have møddingsste- 

der, ajle- 'og gylle- og møddingsaftbeholdere 
med en kapacitet svarende til mindst 6 må., 
neders produktion, beregnet ud fra, at dyrene 
er på stald. Der kan dispenseres fra opbeva- 
ringskravene, når det godtgøres, at gødnin" 
gen kan udbringes forsvarligt, eller at gød- 
ningen kan bringes til fælles opbevaringsan- 
læg, f.eks, i forbindelse med biogasanlæg - 
eller i forbindelse med mere økologiske 
driftsformer. 

Senest ved udgangen af 1986 klarlægges 
en løsning på opbevaringsproblemerne og 
finansiering for brug på under 20 storkreatu- 
rer. 

ForanstaltningÚne udmøntes i iniljøregle., 
mentet efter samme princip som under A. 

Krav om opbevaringskapacitet på 6 måne- 
der er rimeligt. Derudover ingen bemærkning 
ger. 

C. Vand fra tage og andre befæstede arealer 
må ikke ledes til møddingssteder, ajlebehol- 
dere eller lignende. 

Foranstaltningerne udmøntes i miliøregle- 
mentet. 

Ingen bemærkninger. 

D. Saftgivende ensilage skal opbevares på 
uigennemtrængelig bund med afløb til samle- 
brønd eller lignende eller i silo med tilsva" 
rende afløb. 

Foranstaltningerne udmøntes i miljøregle- 
mentet. 

Ingen bemærkninger. 

Foranstaltningerne i A-D tager sigte på at 
fjerne det såkaldte gårdbidrag. Der er ingen 
tvivl om, at når disse foranstaltninger er gen" 
nemført i løbet af nogle få år, vil denne foru- 
reningskilde være fjernet. Af særlig betyd., 
ning i denne forbindelse er kvælstof og orga" 
nisk stof. 

Der er efter vor opfattelse generelt stor 
forståelse herfor i landbruget. 

E. Flydende husdyrgødning må ikke bringes 
ud på markerne i perioden fra høst til 15. 
oktober, fra 1987 dog 1. november med mu- 
lighed for en regional dispensation. Det gæl- 
der dog ikke på bevoksede arealer og på are- 
aler, hvor der er afgrøder den følgende vin- 
ter. For visse jordbundstyper kan forbudet 
mod udbringning af flydende husdyrgødning 
ophæves, hvis der foretages nedmuldning af 
- tilstrækkelige mængder halm. Flydende hus- 
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dyrgødning må endvidere under nærmere af 
ministeren fastsatte regler ikke udbringes på 
frossen jord. Flydende husdyrgødning, der 
bringes ud på ubevoksede arealer, skal ned- 
fældes hurtigst muligt og så vidt muligt inden 
for 24 timer. 

Bestemmelserne under E tager sigte på at 
nedbringe markbidraget. De omhandler alene 
flydende husdyrgødning, men ikke fast stald- 
gødning. Det må ud fra en faglig betragtning 
forekomme ulogisk, da der også kan fore- 
komme kvælstofudvaskning fra fast staldgød- 
ning afhængig af betingelserne for gødnin- 
gens omsætning i de tidlige efterårsmåneder. 

Udbringning af flydende husdyrgødning 
vil i henhold til E ikke være tilladt i perio- 
den fra høst til 15. oktober, fra 1987 dog 1. 
november med mulighed for regional dispen- 
sation. Det er videre anført under E, at be- 
stemmelsen ikke gælder på bevoksede arealer 
og på arealer, hvor der er afgrøde den føl- 
gende vinter. 

Vintersæd -  vinterhvede, vinterrug og vin- 
terbyg, har kun et meget lille kvælstofbehov 
om efteråret. Kvælstofoptagelse i perioden 
fra vintersædens såning til i begyndelsen af 
november skønnes at være 10-30 kg pr. ha. 
Kvælstof tilført, enten det er fast eller fly- 
dende husdyrgødning, på denne årstid vil 
derfor udvaskes i stort omfang navnlig på 
sandjord med, den nedadgående vandstrøm, 
når jorden i årets sidste måneder er vand- 
mættet. 

Under E er det videre fastsat, at for visse 
jordbundstyper kan forbudet mod udbring- 
ning af flydende husdyrgødning ophæves, 
hvis der foretages nedmuldning af tilstrække- 
lige mængder halm. 

Det er udmærket, at denne mulighed fore- 
ligger. Den vil navnlig være af interesse på 
lerjord, hvor man ofte har halmoverskud, og 
med flydende husdyrgødning tilføres kvæl- 
stof til halmens omsætning. Det kvælstof, der 
medgår hertil, bindes i nedbrydningsproduk- 
terne ved halmens omsætning i jorden, men 
det er dog en begrænset mængde, der bindes, 
5-20 kg ved 5 t halm/ha, hvilket anses for at 
være normal halmproduktion. 

Bindingen ved nedmuldning sker fra sep- 
tember til foråret og er afhængig af jordtype 
og klimaforhold. I november er ca. halvdelen 
af det på denne måde bundne kvælstof fast- 
lagt. 

Det er næppe realistisk at regne med stør- 
re halmtilførsel end de ca. 5 t pr. ha med 
henblik på at søge kvælstofbindingen øget ad 
denne vej. 

Videre under E er det fastsat, at flydende 
husdyrgødning kun under nærmere af mini- 
steren fastsatte regler må udbringes på fros- 
sen jord. Det bemærkes, at udbringning på 
optøet overflade har givet god gødningsvirk- 
ning, men det må erkendes, at der kan bestå 
risiko for overfladeafstrømning. 

Den sidste bestemmelse under E om at 
flydende husdyrgødning, der bringes ud på 
ubevoksede arealer, skal nedfældes hurtigst 
muligt og så vidt muligt inden 24 timer, er 
fagligt velbegrundet. 

Ved omgående nedfældning i samme ar- 
bejdsgang, som udkørsel sker, og ved ned- 
pløjning eller nedharvning inden 24 timer 
undgås eller nedsættes ammoniakfordamp- 
ning og dermed opnås en væsentlig forøget 
kvælstofvirkning af den anvendte gødning. 

Det samme gælder for fast staldgødning, 
som ikke er nævnt i denne sammenhæng. 

F. Markafbrænding af halm bringes til ophør 
inden for beslutningsforslagets tidsrammer. I 
bekendtgørelsen åbnes der op for dispensati- 
onsmuligheder. 

Ingen bemærkninger. 

G. Store husdyrbrug miljøgodkendes på linje 
med andre produktionsvirksomheder. Det 
skal fastlægges i bekendtgørelsesform, hvilke 
husdyrbrug der er omfattet af dette krav. Ved 
fastlæggelsen kan bl.a. følgende kriterier 
tænkes anvendt: Antallet af husdyr, ejen- 
dommens beliggenhed i forhold til anden 
bebyggelse og i forhold til særligt forure- 
ningsfølsomme områder. 

Ingen bemærkninger. 

H. Anvendelsen af markmøddinger afvikles 
inden den 31. december 1989. De kan dog 
tillades bl.a. for ejendomme i landsbyer, når 
det godtgøres, at der ikke kan etableres en 
lovlig »gårdmødding« med tilstrækkelig ka- 
pacitet. Det kan også tillades for kompost 
med højt tørstofindhold. Foranstaltningerne 
udmøntes i miljøreglementet. 

Dersom man på en ejendom har mark- 
mødding med fast bund eller etablerer en 
sådan og opsamling af udsivet møgsaft sker, 
bør en sådan kunne tillades. 
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I. Der fastsættes generelle regler, som, sikrer 
harmoni mellem husdyrhold og jordtilliggen- 
de. Herved forstås indtil 2 storkreaturer pr. 
ha (hvilket svarer til ca. 170 kg N pr. ha pr. 
år). Har man større husdyrhold, skal der fo- 
religge længerevarende skriftlige aftaler, der 
sikrer, at overskydende gødning kan afsættes 
til andre ejendomme, til fællesanlæg eller 
biogasanlæg. Foranstaltningerne udmøntes i 
miljøreglementet. 

De generelle regler om harmoni mellem 
husdyrhold og jordtilliggende er rimeligt, 
men det bør være 2,5 storkreatur pr. ha. Er 
det voksent kvæg, det drejer sig om, svarer 
det til ca. 50 t gylle pr. ha pr. dyr pr. år (200 
kg N pr; ha). 

I et 4-årigt sædskifte med korn, græs og 
grovfoder, som man måske vil have det i et 
kvægbrug, vil der være, nogenlunde balance 
mellem tilført kvælstof og bortført (optaget) 
kvælstof med afgrøderne. 

Fordelingen af gyllen vil være sådan, at 
man vil give mindre gylle til kornmarkerne, 
f.eks. 25-30 t pr. ha og mere, måske 75-80 t, 
til roer eller majs, da disse afgrøder har væ- 
sentligt større produktionspotentiale, end 
korn har, og slutter væksten senere på året. 

Krav om skriftlige aftaler ved afsætning af 
gylle til andre ejendomme bør kunne frafal- 
des. Det medfører ekstra papirgang for land- 
mænd og myndigheder og vil virke hæm- 
mende på den i øvrigt udmærkede formid- 
ling af gylle, som bør fremmes mest muligt. 

J. Miljøministeren fremsætter straks i næste 
folketingsår lovforslag til miljøstøtteordning 
til finansiering af beslutningsforslaget i peri- 
oden 1986-89. 

Ingen bemærkninger. 

2. Forsknings-, udviklings- og/eller udred- 
ningsvirksomhed 

Forsknings-, udviklings- og/eller udred- 
ningsvirksomheden skal belyse: 
1) Forskellige kulturtekniske foranstaltnin- 

gers indflydelse på næringsstoftabet, her- 
under betydningen af gødskning (type, 
mængde, udbringningstidspunkt og -må- 
de), afgrødevalg, efterafgrøder, halmned- 
muldning og jordbehandling. 

2) Undergrundens evne til at fjerne nitrat og 
forskellige grundvandsmagasiners følsom- 
hed for et givet kvælstoftab. 

3) Jorderosionens bidrag t i l  belastningen af 
overfladevand med fosfor undersøges. 

4) Næringsstoftilførslens betydning for eu- 
trofieringen af søer, vandløb, kystnære 
områder og hav. 

5) Effekten af gødnings- og dyrkningsfrie 
zoner langs vandløb. 

6) Muligheden for begrænsning af ammoni- 
akfordampningen fra stalde, gødningsop- 
lag og gødningsudbringning undersøges. 

7) De miljø- og landbrugsmæssige aspekter i 
anvendelsen af husdyrgødning til energi- 
fremstilling belyses nærmere. 

8) Begrebet marginaljorder, set i økonomisk 
og økologisk perspektiv. 

9) Strukturudviklingen i landbruget og dens 
betydning for miljøets næringsstofbelast- 
ning. 
Den forskning, der løbende igangsættes, 

vil blive koordineret med anden forskning 
inden for området. 

Det er særdeles vigtigt og meget ønskeligt 
med intensiveret forskning, udvikling eller 
udredning inden for de under 2 anførte om- 
råder, hvor viden eller overblik måtte mang- 
le. 

II. Dambrug 
Tilsynet med overholdelse af bestemmel- 

serne vedrørende dambrug skal styrkes. 

Ingen bemærkninger. 

III. Spildevand 
Spildevandsrensningen skal forbedres spe- 

cielt med henblik på at nedbringe fosforforu- 
reningen. Kommunerne skal derfor gennem- 
føre en mere effektiv spildevandsrensning på 
de kommunale spildevandsrensningsanlæg. 
Tilsynet med virksomheder m.v., der har eget 
spildevandsanlæg, skal effektiviseres. 

Ingen bemærkninger. 

IV. Kraftværker og trafik m.v. 
Udsendelsen af kvælstofilter reduceres i de 

kommende år. 

Ingen bemærkninger. 

V. Evaluering 
Miljøministeren afgiver inden udgangen af 

1987 en redegørelse til miljø- og planlæg- 
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ningsudvalget om resultaterne af den øgede 
indsats mod NPO-forureningen.« 

Det er naturligvis rimeligt med en redegø- 
relse og oversigt over virkningen af den ind- 
sats, der gennem de, her iværksatte foranstalt- 
ninger medfører nedbringelse af forurenin- 
gen med kvælstof (N), fosfor (P) og organisk 
stof. 

På nogle områder vil man i løbet af en 
kort eller kortere årrække utvivlsomt kunne 
spore gode resultater. Det vil navnlig være 
på indsatsen over for det såkaldte gårdbi- 
drag. 

Kravet om hurtig nedbringning af hus- 
. dyrgødningen vil være medvirkende til bedre 

udnyttelse af husdyrgødningens kvælstof, 
navnlig af den del (35-60 pet.), der er ammo- 
niakkvælstof, hvilket er den kvælstoffraktion, 
der navnlig giver 1. års virkningen. 

De foran omtalte beslutninger til indsats 
vil på en række punkter medvirke til også at 
nedsætte markbidraget. Det drejer sig om 
begrænsning af udbringningstidspunkterne. I 
denne sammenhæng har de 6 måneders op- 
bevaringskapacitet megen betydning, idet 
man da kan undgå den meget tidligere efter- 
årsudbringning. 

Fastlæggelse af harmoni mellem husdyr- 
hold og jordtilliggende medvirker sammen 
med kravet om, at overskydende gødning 
afsættes til anden side til at anvendelse af 
meget store mængder husdyrgødning ophø- 
rer. Alt dette vil også bidrage til nedsættelse 
af markbidraget. 

Den væsentligste kilde til kvælstöfudvask- 
ningen og dermed markbidraget er imidlertid 
det kvælstof, der frigøres fra jordens pulje 
eller beholdning, når jorden ikke er plante- 

dækket. Denne beholdning i rodzonens dyb- 
de på ca. 1 m kan være 6.000-10.000 kg pr. 
ha eller mere og findes i humus, i delvis om- 
satte planterester og delvis omsat husdyrgød- 
ning. 

Ved mikroorganismernes aktivitet minera- 
liseres kvælstof herfra gennem hele vækstpe- 
rioden og hurtigst ved passende jordfugtig- 
hed og temperatur. Er jorden plantedækket, 
optages det frigjorte kvælstof sammen med 
kvælstof tilført ved gødskning, men er der 
ikke afgrøde på jorden, kan det jo ikke opta- 
ges, og følgen bliver, at det udvaskes, når 
jorden i de sene efterårsmåneder eller i vinte- 
ren er vandmættet og der er nedadgående 
vandbevægelse. Derfor er det vigtigt, at jor- 
den er plantedækket mest muligt af året, og 
at gødning 'udbringes så nær vækstperiodens 
begyndelse om foråret som muligt, men her- 
ved må der også tages hensyn til jordens 
struktur. Man kan ikke med godt resultat 
pløje gødning ned på svær jord om foråret. 

Nedbringelse af markbidraget er en gan- 
. ske langsom proces. Det kan gøres ved at 

undlade gødskning. Man gøder jo for at sup- 
plere det, der findes i jorden for at erstatte 
det, som fjernes med afgrøden. 

Uden kvælstofgødskning af nogen art vil 
det vare 8-10 år at nedbringe kvælstofud- 
vaskningen med 25-30 pet., men konsekven- 
sen er en udbyttenedgang på 50':"60 pet. 

Der vil altid selv uden gødskning være 
kvælstofudvaskning -  en baggrundsudvask- 
ning -  så længe der er kvælstof i jorden, men 
desto mindre, jo mindre jordens beholdning 
er, og jo længere tid af sommeren arealet er 
bevokset. 

Askov forsøgsstation, 6600 Vejen 1986.01.14. ' 
P.f.v. 

A. Dam Kofoed 
forstander 
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Spørgsmål 31: 
Hvad foregår der -  her i landet eller even- 

tuelt i udlandet -  af fórskning i eller under- 
søgelser af muligheden for at ændre gyllen til 
en sådan form, at den kan transporteres 
uden smittefare? 

Svar: 
På baggrund af oplysninger fra Veterinær- 

direktoratet kan jeg oplyse følgende: 
Såvel i Danmark som i mange andre lande 

(USA, England, Tyskland, Sverige m.fl.) med 
en intensiv husdyrproduktion er der i de se- 
neste år udført forskningsarbejde med hen- 
syn til anvendelse af gylle (blanding af gød- 
ning, urin, foderrester, strøelse, vand m.m.). 

Forskningen vedrørende en ændring af 
gylle til sådan en form, at den kan transpor- 
teres uden smittefare er baseret på ønsket 
om," at gylle med et eventuelt indhold af pa- 
togene (sygdomsfremkaldende) kim kan an- 
vendes som plantenæring og eventuelt til bi- 
ogas-produktion, uden at der herved frem- 
kaldes hùsdyrsygdomme eller sygdomme hos 
mennesker. 

Idet spredning af smitte kan ske under 
forskellige stadier af gylletransport (opbeva- 
ring, vogntransport, udbringning), er der her 
i Danmark især foregået forskning vedrøren- 
de drab af smitstof i gylle, medens gyllen 
endnu befinder sig på det første stadie af 
transporten, nemlig under opbevaringen hos 
producenten. Denne forskning har omfattet: 
1, Inaktivering af smittekim under gyllens 

lagring under normale oplagringsforhold. 
2. Inäktivering af smittekim i belüftet gylle. 
3. Inaktivering af smittekim ved varmebe- 

handling af gylle. 
4. Inaktivering af smittekim ved kemisk des- 

infektion af gylle. 
5. Inaktivering af smittekim under brug af 

anaerobe og aerobe filtre. 
Mange faktorer spiller en rolle for overle- 

velsesmulighederne. for patogene mikroorga- 
nismer i gylle. Parametre som pH, tempera- 

. tur, gyllens se'dimefiterings.evne, iltningsgrad 
m.v.. er af betydning, og disse parametre vil 
igen være afhængige af opbevaringsanlæg, 
driftsform, udbringningsmetode m.v. Hertil 
kommer, at overlevelsesevnen af de enkelte 
sygdomskim (virus, bakterier og parasitter) er 
meget varierende. 

Smittefare vedrørende transport vil foru- 
den af den forudgående , oplagringsform af- 
hænge af den transport, som benyttes. Føl- 
gende transportforhold synes især at kunne 
komme på tale:, 
1. Fra producent til producentens egne 

jordarealer. 
2. Fra producent til anden mands jordarea- 

ler. 
3. Fra producent til fælles gylleformidling 

og herfra til en eller flere modtagere. 
4. Fra producent til biogasanlæg og herfra 

til en eller flere modtagere. 
De ovenfor anførte forskellige forhold 

vedrørende overlevelsesevne,1 transportfor- 
hold samt særlige krav til infektionsdosis og 
modtagelighed hos eksponerede dyr bevirker, 
at der såvel her som i udlandet er mange 
ubesvarede spørgsmål vedrørende smittefare 
ved opbevaring, transport og udspredning af 
gylle. De seneste danske forskningsresultater 
på området er publiceret i rapporterne: 
1. Sygdoms- og miljømæssige problemer i 

forbindelse med behandling og spredning 
af flydende husdyrgødning (gylle). 
Forfattere: Holger Errebo Larsen og Bent 
Munch. 

2. Smitstofreduktion ved biogasproduktion i 
husdyrbruget. 
Forfattere: John Elmerdahl Olsen, Holger 
Errebo Larsen og Peter Nansen. 

Begge rapporter indeholder et stort antal re- 
ferencer vedrøende forskningsarbejder, som 
er udført i udlandet. 

I et forslag til Forsknings-, udviklirigs- og 
demonstrationsprogram vedrørende behand- 
ling og anvendelse af husdyrgødning (Miner- 
va-programmet) udarbejdet i 1985 er det an- 
ført, at der ønskes udført forskning som be- 
handler emnerne: 

. . . . -  Sikkerheds- og kontrolforanstaltninger til 
imødegåelse af smitterisiko. 

-  Risikoanalyse :af smitte i forbindelse med 
drift af fællesanlæg. 

Spørgsmål 32: 
Hvor mange penge bruges der på sådan 

forskning eller undersøgelser? 

Svar: 
Der er inden for de seneste år brugt en del 

midler på forskningsarbejde vedrørende en 
87 Udvalgenes betænkninger m.m. (undt. finans- og tillægsbev.lovforslag) - 
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løsning af håndteringen af husdyrgødning, 
herunder udnyttelse af gylle i biogasanlæg. 
Denne forskning har på visse områder frem- 
bragt resultater, som kan benyttes ved vurde- 
ring af den risiko, der forekominer ved opbe- 
varing, transport og spredning af gylle. 
Forskning direkte rettet mod en måling af 
smittefare har kun været udført i et begræn- 
set omfang. Statens Jordbrugs- og Veterinær- 
videnskabelige Forskningsråd har således 
oplyst, at der i perioden 1980-85 er anvendt 
følgende beløb: 1980: ca. 98.000 kr., 1981: 
ca. 285.000 kr., 1982: ca. 28.000 kr., medens 
der i 1983, 1984 og 1985 ikke er bevilget 
midler til denne type forskning. Beløbet be- 
vilget i 1981 på ca. 285.000 kr. er anvendt til 
forskning vedrørende dekontaminering af 
patogene bakterier i gylle og studier over 
bakteriernes overleven på marker og i rå 
konserverede afgrøder. 

Under energiforskningsprogrammet 1982, 
1983 og 1984 er der anvendt midler til un- 
dersøgelse af smitstofreduktion ved biogas- 
udrådning samt til undersøgelser vedrørende 
smitstofeliminering ved anvendelse af anae- 
robe filtre til behandling af husdyrgødning. 
Disse midler beløber sig iil ca. 900.000 kr. 

Statens Veterinære Institut for Virusforsk- 
ning har inden for instituttets normale bud- 
get i 1984 udført et mindre forskningsarbejde 
vedrørende overlevelsesevnen af svinepestvi- 
rus i gylle. 

I EF-regie har der været afholdt et mindre 
antal møder, hvori der har været dansk del- 
tagelse. 

Det må skønnes, at der i perioden 1980-85 
er anvendt omkring 1-1,5 mill. kr. på områ- 
det. 

Spørgsmål 33: 
Hvor store beløb (anslået) skal der til, hvis 

forsknings- eller undersøgelsesresultaterne 
skal omsættes til praksis på de enkelte brug? 

Svar: 
Den smittemæssige risiko ved opbevaring, 

transport og udbringning af gylle er ikke af- 
klaret, og den eksisterende viden er mangel- 
fuld vedrørende en række af de faktorer, 
som er bestemmende for denne smitterisiko. 
Idet sundhedsstatus af de enkelte besætnin- 
ger vil variere meget, vil tilstedeværelsen af 
smitstof i gylle, når den udbringes på land- 

brugsjord, altid anses for at udgøre en smit- 
terisiko. Indtil der foreligger et nøjere kend- 
skab til den potentielle risiko, må det i for- 
bindelse med anvendelse af gylle betragtes 
som hensigtsmæssigt, at sniÍtstofindholdet 
reduceres/fjernes, inden den bliver udbragt. 
Den fremtidige forskning vil derfor være 
nødvendig på områder, som vedrører smit- 
stofreduktion: 
-  ved gyllens opbevaringsforhold, 
-  ved gyllens transportforhold, 
-  under udrådning af gylle og produktion af 

biogas, 
-  ved udbringning af gylle. 

Visse undersøgelser kan finde sted under 
laboratorieforhold, medens andre bør hen- 
lægges til demonstrationsbrug, og andre un- 
dersøgelser f.eks. overvågningsprogrammer 
bør udføres under normale praktiske forhold. 
Det skønnes hensigtsmæssigt, at et fremtidigt 
forskningsprogram bliver opdelt i følgende 
trefaser: 

Fase 1: 
En arbejdsgruppe definerer forskningsbe- 

hov samt identificerer forskningsprojekter. 
Fase 2: 

Udførelse af forskningsarbejde. 
Fase 3: 

Vurdering af forskningsresultater og råd- 
givning vedrørende omsætning til praksis. 

Tidsrammen vil være afgørende for, hvil- 
ket budget der bør fastlægges for en fremti- 
dig forskning, hvor undersøgelsesresultaterne 
skal onisættes til praksis for de enkelte brug. 
Følgende budget bør under hensyntagen til 
de eksistereride forskningsinstitutioners kapa- 
citeter skønnes hensigtsmæssigt. 

Fase 1: 
Ca. 100.000 kr. 

Fase 2: 
Forskningsperiode på 5 år, 1-2 mill. kr. 

pr. år. 
Fase 3: 

Ca. 200.000 kr. 

Såfremt perioderne for forskningsarbejdet 
ønskes nedskåret til f.eks. 3 år, bør beløbet 
pr. år tilsvarende øges. 
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Herudover kan der henvises til det, jfr. 
besvarelsen af spørgsmål 31, omtalte Miner- 
vaprojekt, som også indeholder elementer til 
imødegåelse af smitteproblematikken. Den 
samlede udgiftsramme for Minervaprojektet 
er foreløbigt budgetteret til 20 mill. kr. for- 
delt over en 5-årig periode. Det er i øjeblik- 
ket uafklaret, hvorledes projektet kan finan- 
sieres. 

Spørgsmål 34: 
Hvilke veterinære foranstaltninger vil det 

være nødvendigt at gennemføre for at for- 
hindre smittefare ved etablering af biogas an- 
læg baseret på gylle. 

Svar: 
Biogasanlæg baseret på gylle kan etableres 

på grundlag af 
-  gylle fra egen besætning 
-  gylle tilført fra flere leverandører. 

Biogas på grundlag af egen gylleproduktion 
Et biogasanlæg, baseret på gylle hidrøren- 

de fra egen husdyrbesætning og placeret i 
umiddelbar tilknytning til besætningens gyl- 
lelagringsbeholdere, vil under normale prak- 
tiske forhold ikke øge den risiko for spred- 
ning af smitte, som forekommer, hvor ube- 
handlet inficeret gylle opbevares i almindeli- 
ge lagringstanke. 

Smittefaren ved anvendelsen af gylle fra 
egen besætning på egne jordarealer vil alt 
andet lige være mindre, såfremt gyllen har 
passeret et biogasanlæg. 

Biogasanlæg på grundlag af  gylle tilført fra 
flere leverandører 

Ved drift af biogasanlæg, som er baseret 
på gylle fra flere leverandører, vil der være 
risiko for spredning äf smitte 

I . -  under gylléns transport fra leverandør til 
anlæg, 

-  under gyllens behandling på biogasanlæg- 
get, 

-  under den afgassede gylles transport fra 
anlægget til modtager, 

-  under den afgassede gylles udbringning på 
jordarealer. 
Såfremt materiel til transport af gylle samt 

pumper og rørsystemer på biogasanlæg er 
konstrueret således, at udslip forhindres, må 

smittefaren ved transport og udrådning af 
gylle betragtes som værende særdeles be- 
grænset. Smittefaren ved udbringning vil af- 
hænge af slutproduktets indhold af patogene 
kim, udbringningsmetoden (med eller uden 
udvikling af aerosoler) samt modtagerarealets 
beskaffenhed og anvendelse. 

Ved etablering af biogasanlæg vil de nød- 
ve'ndige veterinære foranstaltninger være: 
-  Et regelsæt vedrørende transport, behand- 

ling og udbringning af gylle, som hindrer 
uhensigtsmæssig spild af gylle. 

-  Et generelt fotbehold mod dyrehold på 
biogasanlæg, der modtager gylle fra flere 
leverandører. 

-  Med udgangspunkt i den eksisterende lov- 
givning på husdyrsygdomsområdet kan 
der vise sig behov for at udforme nye reg- 
ler, som kan pålægge brugere af biogasan- 
læg særlige restriktioner, såfremt visse 
smitsomme sygdomme måtte forekomme 
hos en leverandør eller modtager af gylle. 
Herudover må det betragtes som 'hensigts- 

mæssigt, at der i en indkøringsperióde eta- 
bleres et særligt sygdomsovervågningspro- 
gram, der omfatter biogasanlæg. Varigheden 
af indkøringsperioden bør være 5-10 år, og i 
denne, periode skal leverandører og modtage- 
re af gylle afgive oplysninger og deltage i 
undersøgelser, som måtte være nødvendige 
for sygdomsovervågningsprogrammets gen- 
nemførelse. 

Spørgsmål 35: 
Hvilke omkostninger vil de veterinære for- 

anstaltninger ved etablering af biogasanlæg 
medføre for Veterinærdirektoratet, for andre 
offentlige myndigheder og for landbruget? 

Svar: 
Omkostninger til veterinære foranstaltnin- 

ger ved. etablering af biogasanlæg, som kan 
henføres til henholdsvis Veterinærdirektora- 
tet, andre offentlige myndigheder og land- 
bruget, vil afhænge af den grad af beskyttel- 
se, som samfundet måtte ønske sig mod en 
potentiel spredning af husdyrsygdomme via, 
gylle, som underkastes en afgasning på et 
biogasanlæg. Omkostningerne for Veterinær- 
direktoratet vil omhandle arbejdet med: 
-  godkendelse af anlæg (enkeltanlæg eller 

typegodkendelse), 
-  inspektion af anlæg, 
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-  varetagelse af sygdomsovervågningspro- 
gram, 

-  administration af lovgivning. 
Det vil fremgå af det ovenfor anførte, at 

omkostningerne for Veterinærdirektoratet 
især vil omfatte udgifter til personale, som 
skønsmæssigt vil andrage 1 mill. kr. pr. år. 

Omkostninger vedrørende veterinære for- 
anstaltninger ved etablering af biogasanlæg, 
som kan berøre andre offentlige myndighe- 
der, må skønnes at berøre de tilsynsforhold, 
som måtte være nødvendige i forbindelse 
med planlægning, bygning og drift af anlæg, 
og som kommunerne måtte udføre ved eta- 

bleringen af tilsvarende andre industrielle 
anlæg. 

Omkostninger for landbruget må formodes 
at vedrøre særlige krav til transportmateriel 
og anlæg samt pasningen af anlæggene, her- 
under en passende renligholdelse og eventuel 
brug af desinfektionsmidler. 

Det er vanskeligt at vurdere de faktiske 
ekstraomkostninger for landbruget i forbin- 
delse med overholdelsen af de veterinære 
sikkerhedskrav ved biogasanlæg, men det 
kan ikke udelukkes, at der kan blive tale om 
mærkbare udgifter for den enkelte land- 
mand. 

Niels Anker Kofoed 

I FI. Duus Mathiesen 

Spørgsmål 17: 
ad besvarelsen af  spørgsmål 9 

Den sidste sætning på pg. 3 bedes uddy- 
bet. Hvilke af de refererede undersøgelser 
kan overføres til danske forhold, og hvilke 
kan ikke? Findes der tilsvarende danske un- 
dersøgelser? 

Svar: 
Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- . 

relsen, der har udtalt følgende, hvortil jeg 
kan henvise: 

»De udenlandske undersøgelser, som er 
refereret i bogen »Galten Særimner«, rum- 
mer dels egentlige undersøgelser af dyrk- 
ningsjordens tilstand, dels vurderinger af, 
hvilke konsekvenser forskellige udviklings- 
tendenser vil få. 

Undersøgelser af udviklingen i dyrknings- 
jordens tilstand vil ikke umiddelbart kunne 
overføres til danske forhold. Dette, gælder 
nedennævnte referencer fra pp 49-52 og 54- 
57. Jorderosionens omfang vil afhænge af . 
naturgivne forhold som jordtype, den årlige 
nedbørsmængde og dennes fordeling på året, 
terræn- og temperaturforhold, samt vindens 
erosjonseyne. Endvidere vil jorderosionens ' 
størrelse afhænge af dyrkningsforholdene, 
f.eks. afgrødevalg, sædskifteformer, mark- 
størrelse og jordbehandlingsmetoder. 

På side 49-52 er der redegjort for udvik- 
lingen i den igangværende forringelse af 

landbrugsjorden i Canada på baggrund af en 
konference, afholdt af det canadiske land- 
brugsministerium. I rapporten omtales resul- 
tatet af flere ikke nærmere beskrevne under- 
søgelser af dyrkningsjorden. Det konklude- 
res, at: »der sker en væsentlig forringelse af 
landbrugsjorden i form af tab af muldholdi- 
ge jordlag -  fald i organisk materiale i jor- 
den, forririgelse af den fysiske jordstruktur, 
samt kemisk og gødningsmæssig ubalance.« 
Årsagen angives for den østlige del af Cana- 
da at være den stigende specialisering i land- 
bruget, således at husdyrproduktion og plan- 

. teproduktion er adskilt, og således at der 
fremfor et varieret sædskifte dyrkes samme 
afgrøde år efter år. En tilsvatende udvikling 
har i et vist omfang kunnet iagttages i Dan- 
mark. For den vestlige del af Canada er årsa- 
gen til forringelse af dyrkningsjorden hoved- 
sagelig vinderosion. Under danske forhold 
spiller vinderosion ikke nogen væsentlig rol- 

. le. 
På side 54-57 er der redegjort for en til- 

svarende udvikling i landbruget i USA ud fra 
en redegørelse fra det amerikanske land- 
brugsministerium. Rapporten bygger bl.a. på 
analyse af en række jordprøver, der har væ- 
ret udtaget gennem en årrække. Dét fremgår 
heraf, at der i perioden 1970-80 er sket en 
nedbrydning af de øvre lag på 45 pet. af - 
landbrugsarealet. Årsagen til nedbrydningen 
er først og fremmest vinderosion, der som 
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tidligere nævnt ikke er et væsentligt problem 
under danske forhold. 

På side 57"";58 er redegjort for en forsk- 
ningsrapport om konsekvenserne af, at nogle 
af verdens mest betydningsfulde landbrugs- 
arealer i USA står i fare for total ødelæggel- 
se. Forfatterne understreger, at deres under- 
søgelse bygger på et meget uensartet data- 
grundlag, idet kun få lande har statistiske 
oplysninger om udviklingen i dyrkningsjor- 
dens kvalitet. Danmark råder heller ikke 
over sådanne oplysninger; men man vil for- 
mentlig kunne finde en tendens ved analyse 
af de ældre jordprøver, som statens forsøgs- 
stationer råder over. 

På side 79-80 er redegjort for en engelsk 
forskerrapport om kvælstofkredsløbet, hvor 
man har undersøgt konsekvenserne af væks- 
ten i forbruget af letopløselige kvælstofgød- 
ninger i planteavlen. I rapporten fremføres 
det, at der formodentlig tabes omkring y/i af . ' - 
det tilførte kvælstof direkte til grund- eller 
overfladevand. For danske forhold skal der 
henvises til NPO-redegøreIsen, hvoraf det 
fremgår, at det årlige udvaskningstab fra 
markerne er ca.. 200.000 t kvælstof pr. år. 
Den årlige tilførsel af kvælstof til landbrugs- 
jord var i 1983/84 411.500 t fra handelsgød- 
ning og 171.300 t fra husdyrgødning (Land- 
brugsstatistik '-1984). Endvidere tilføres der, 
jfr. NPO-redegørelsen, 60.000 t kvælstof via 
nedbør og tørdepostion. Mængden af udva- 
sket kvælstof svarer således til 30 pet. af den 
tilførte mængde. " Det udvaskede kvælstof . 
kommer fra såvel handels- som husdyrgød- 
ning samt fra omsætningen af organisk stof i 

. - jorden. Der henvises i. øvrigt til nedennævnte 
lysimeterforsøg fra Statens Planteavlsforsøg. 

På side 80 er redegjort for en rapport fra 
det engelske miljøministerium, der efter fore- 
tagne undersøgelser påviser en direkte sam- 
menhæng mellem intensiv kornavl med an- 
vendelse af store mængder kvælstofholdig 
kunstgødning og iiitratforurening af grund- 
vandet. Tilsvarende undersøgelser vedrøren- 
de vårbýg er udført af Statens Planteavlsfor- 
søg. Her har man, jfr. beretning 1669 fra Sta- 
tens Planteavlsforsøg, fundet, at '>>stigende" 
udvaskning med øget kvælstoftj1førsel ses 
tydeligst ved tilførsel af mængder større end 
de optimale.« Dog nævnes det, at »lysimeter- - - 
forsøg tyder på,. at den kvælstofudvaskning, 
der direkte kan henføres til den nærmest for- 

. udgående kvælstoftilførsel, kun udgør en lille 

del af den totale udvaskning.... Resultaterne 
tyder på, at udvaskningen af tilført gødnings- 
kvælstof sker over en længere årrække«. Det 
anføres endvidere, at: »mineraliseringen vil 
generelt øges med stigende planteproduktion, 
som bl.a. er en følge af øget kvælstoftilfør- 
sel.« 

På side 87-88 er redegjort for udviklingen 
i Holland, hvor der er opstået miljøproble- 
mer på grund af landbrugsudviklingen, der 
har medført, at store landområder kun har 
husdyr, mens andre landområder er reserve- 
ret ensidig planteavl. En tilsvarende udvik- 
ling har i et vist omfang kunnet iagttages i 
Danmark.; men problemerne med udbring- 
hing af husdyrgødning er dog af mindre om- 
fang end i Holland. De nye. regler om, at 
husdyrproducenterne skal sikre, at der er til- 
strækkeligt areal til rådighed for gødningsud- 
bringning, vil modvirke udviklingen. 

På side 115-117 er redegjort for udviklin- 
gen i landbrugsstrukturen i USA og Canada, 
hvor de små familiebrug er presset ud og 
egentlige industrivirksomheder har overtaget 
plante- og husdyrproduktionen. I Danmark 

. har udviklingen gået mod større produkti- 
onsenheder i landbruget. Det skal dog be- 
mærkes, at landbrugsloven har sat grænser 
for denne udvikling. 

Som tidligere nævnt findes der ikke dan- 
ske undersøgelser, som beskriver udviklingen 
i dyrkningsjordens kvalitet, men en række 
undersøgelser behandler enkelte faktorers 
indflydelse på dyrkningsjorden. Her skal 
kort nævnes nogle få af disse undersøgelser. 

Vedrørende jordens indhold af organisk 
stof anføres det. i beretning 1669 fra Statens 
Planteavlsforsøg, at det totale kvælstofind- 
hóld i jorden bl.a. afhænger af den måde, 
hvorpå jorden dyrkes. På såvel sandjord som 
lerjord har man i langvarige forsøg fundet, at 
jordens kvælstofindhold er størst, hvor der 
gødes med husdyrgødning. Indholdet er min- 
dre, hvis der gødes med handelsgødning og 
mindst, hvis der slet ikke gødes. Sædskiftet 
har også indflydelse på jordens kvælstofind- 
hold, således at indholdet er størst ved vek- 
seldrift, mindre ved stråsæd og mindst ved 
braklægning. 

Der er gennemført flere undersøgelser, 
som beskriver nedbrydningen af plantebe- 
skyttelsesmidler i jorden. Undersøgelserne 
har dog sjældent behandlet nedbrydningen, 
når der tilføres flere typer af midler. En vur- 



1387 Bilag til bet. o. lovf. vedr. miljøforbedrende investeringer i landbrug m.v. 1388 

dering af faren for ophobning og af faren for 
udvaskning indgår ved godkendelsen af be- 
kæmpelsesmidler. Det skal bemærkes, at be- 
kæmpelsesmidlerne vurderes enkeltvis. 

Vedrørende ophobning af tungmetaller i 
dyrkningsjorden, er det især eadiumbelast- 
ningen, der giver anledning til bekymring. 
Belastningen skyldes især atmosfæriske ned- 
fald, fosforgødning og spildevandsslam. 
Danske kilder forventes reguleret via eksiste- 
rende og kommende lovgivning. Da det me- 
get væsentlige atmosfæriske bidrag især skyl- 
des udenlandske kilder, er en reduktion heraf 
betinget af internationale reguleringer.« 

Spørgsmål 29: 
»Vil. ministeren yde teknisk bistand til ud- 

arbejdelsen af et udkast til et ændringsfor- 
slag, som giver kommunerne mulighed for at 
planlægge fælles kommunale biogasanlæg på 
basis af en registrering af de forventede hus- 
dyrgødningsmængder? Forslaget skal tillige 
indeholde bestemmelser om økonomisk støtte 
til anlæggene«. 

Svar: 
Indledningsvis vil jeg sige om eventuelle 

ændringsforslag, at jeg går ud fra, at man 
tænker på kommunernes muligheder for 
igennem varmeplanlægningen at planlægge 
sådanne anlæg, hvor det er et tilbud for den 
enkelte landmand at deltage i sådanne pro- 
jekter. Jeg er derfor ikke gået ind i overvejel- 
ser om kommunernes muligheder for ved 
tvangsmæssige foranstaltninger at pålægge de 
enkelte landmænd pligt til at aflevere hus- 
dyrgødning til fælles kommunale forsynings- 
anlæg. 

Udgangspunktet må være, at kommunerne 
planlægger og tilbyder landmændene at afle- 
vere husdyrgødning til fælles kommunale 
biogasanlæg, idet kommunerne må indgå 
kontrakter med landmændene om gødnings- 
leverancer. Heri må også indgå fastsættelse 
af priserne for den afleverede gødning. 

For så vidt angår støtte til fælles kommu- 
nale biogasanlæg er det min opfattelse, at da 
folketinget vedtog beslutningsforslaget af 31. 
maj 1985 om nedbringelse af forureningen 
med næringssalte og organisk stof, lå der bag 
pkt. J om udarbejdelse af en lov om støtte til 
miljøforbedrende investeringer i landbrug 
m.v., at formålet hermed skulle være at yde 

statslig støtte til de enkelte landmænd, der 
skulle opfylde de nye og skærpede krav til 
gødningsopbevaringsanlæg. Eventuel støtte 
til fælles biogasanlæg skulle skulle efter min vurde- 
ring af folketingsbeslutningen derfor også 
tage sigte på at yde støtte til grupper af land- 
mænd, der i fællesskab ønsker at etablere et 
fælles biogasanlæg. Men såfremt der teknisk 
kunne findes løsninger, der sikrer, at støtte- 
beløb til et fælles kommunalt biogasanlæg 
videregives til de landmænd, der -  som alter- 
nativ til individuel opbevaring -  indgår afta- 
le om opbevaring af husdyrgødning i det fæl- 
les kommunale biogasanlæg, vil jeg være 
indstillet på nærmere at overveje sådanne 
forslag. 

Med disse bemærkninger har jeg anmodet 
miljøstyrelsen efter forhandling med land- 
brugsministeriet og energiministeriet om at 
være behjælpelig med udformning af et æn- 
dringsforslag, som giver kommunerne mulig- 
hed for at planlægge fælles kommunale bio- 
gasanlæg sammen med bestemmelser om 
støtte til anlæggene, Miljøstyrelsen har heref- 

. . . ter oplyst følgende, hvortil jeg kan henholde 
mig: 

»Miljøstyrelsen er vidende om, at der alle- 
rede i dag foregår en række undersøgelser og 
konkrete forsøgsprojekter om fælles biogas- 
anlæg ud over landet, hvor kommuner og 
amtskommuner i forskelligt omfang medvir- 
ker. Der kan f.eks. nævnes Projekt Landsbye- 
nergi, hvor Nordjyllands amtsråd har været 
initiativtager til bl. a. etablering af et fælles 
biogasanlæg i Vester Hjermitslev, der blev 
etableret i 1985, og et tilsvarende anlæg er 
under opførelse i Vegger. 

Ribe amtskommune har taget initiativ til 
en undersøgelse angående gødningshåndte- 
ring og biogasproduktion. Undersøgelsen 
skål bl.a. vurdere mulighederne for fælles 
gødningshåndtering og samtidig udnyttelse i 
fælles biogasanlæg. 

Foruden amtsrådet deltager de berørte 
kommuner, 'd.e lokale husmandsforeninger og 
landboforeninger samt Statens Planteavlsfor- 
søg under landbrugsministeriet, energistyrel- 
sen og miljøstyrelsen i undersøgelsen. 

I Sinding har borgerforeningen i samarbej- 
de med De kommunale Værker i Herning og 
en landmandsgruppe undersøgt muligheder- 

. . .. ne for etablering af et fælles biogasanlæg 
med tilhørende fælleslager og transpörtsy-- . . - 
stem. 
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Kommunerne deltager således allerede i 
belysningen af muligheder for at etablere 
fælles biogasanlæg. Endvidere er det muligt, 
at kommunerne eller de kommunale forsy- 
ningsselskaber kan deltage i etablering af 
fælles kommunale biogasanlæg, der er ejet 
eller delvis ejet og drevet på kommunal ba- 
sis. 홢 

Kommuner og amter har som led i den 
generelle varmeplanlægning lavet opgørelser 
over lokale ressourcer, herunder biogas, og 
er på nuværende tidspunkt i færd med at 
undersøge, hvor ressourcerne bedst kan an- 
vendes under hensyntagen til at opnå den 
samlet set bedste samfundsøkonomi i varme- 
forsyningen. 

Igennem kommunernes og amternes var- 
meplanlægning er der konstateret et ressour- 
cemæssigt grundlag for, at en betydelig del 
af varmeforsyningen kan baseres på inden- 
landske ressourcer i form af naturgas, over- 
skudsvarme, halm, træflis, biogas m. v. 

Forudsætningen for at etablere fælles 
kommunale biogasanlæg er således, at etable- 
ringen af sådanne anlæg er den samfunds- 
økonomisk bedste løsning, og at der eksiste- 
rer et varmebehov for det område, som skal 
forsynes. 

Forudsætningen for at kunne planlægge 
og etablere fælles biogasanlæg er endvidere, 
at der er overskydende husdyrgødning på 
landbrugsejendommene. 

I forbindelse med opfyldelsen af de nye 
og skærpede krav til landbrugsejendomme i 
medfør af bekendtgørelse nr. 15 af 24. januar 
1986 om husdyrgødning og ensilage m.v. skal 
det sikres, at der er overensstemmelse mellem 
antal dyr og dermed den producerede gød- 
ningsmængde på en ejendom og ejendom- 
mens jordtilliggende, hvor gødningen kan 
udbringes. I § 25 i bekendtgørelsen er fastsat 
regler herfor. Der er mulighed for at indgå 
skriftlige aftaler, der sikrer, at overskydende 
gødning kan afsættes til anden ejendom, til 
fællesanlæg eller til biogasanlæg. I denne 
forbindelse forudsættes det bl.a., at der er 
sket en afklaring af de veterinære forhold 
omkring eventuel smittefare. Sådanne aftaler 
skal indsendes til kommunen. 

Det påhviler kommunalbestyrelsen at sik- 
re, at disse bestemmelser overholdes. Kom- 
munerne vil således kunne få oversigt over - 
gødningsmængder på de enkelte ejendomme, 
herunder aftaler om aflevering af oversky- 

dende gødning i forbindelse med kommuner- 
nes tilsyn med, at bestemmelserne overhol- 
des. Disse bestemmelser skal være opfyldt 
inden 31. december 1989. 

I forbindelse med det regelmæssige tilsyn 
med landbrugsejendomme med hjemmel i 
miljøbeskyttelsesloven og husdyrbekendtgø- 
relsen vil kommunalbestyrelserne kunne få 
oplysninger om gødningsmængde m.v. på de 
enkelte landbrugsejendomme. Dette tilsyn 
må forventes intensiveret i de kommende år. 

Det kan dog synes hensigtsmæssigt at ska- 
be. en direkte hjemmel i miljøstøtteloven til 
sikring af, at kommunalbestyrelsen kan få de 
nødvendige oplysninger om overskudspro- 
duktion af gødning, uafhængigt af oven- 
nævnte tilsyn. F.eks. i form af en spørgeske- 
maundersøgelse. 

En hjemmel til en sådan undersøgelse kan 
opnås ved at indføje følgende bestemmelse i 
lovforslaget: 

»§ x. Kommunalbestyrelsen kan foranledi- 
ge en kortlægning af den eksisterende og for- 
ventede husdyrgødningsmængde fra land- 
brugsejendomme m.v., som vil kunne anven- 
des i fælles kommunale biogasanlæg og der- 
med i varmeforsyningen i kommunen. 

Stk. 2. Producenter af husdyrgødning skal 
efter anmodning meddele kommunalbestyrel- 
sen de oplysninger, der findes nødvendige 
for kortlægning, planlægning samt etablering 
af fælles kommunale biogasanlæg.« 

På dette grundlag kan kommunen skønne 
over den gødningsmængde, der ikke kan bru- 
ges på de enkelte ejendomme, og vurdere, 
om denne mængde vil kunne være basis for 
etablering af fælles biogasanlæg. Kommuner- 
ne kan herefter under hensyntagen til varme- 
forsyningslovens bestemmelse om bedst mu- 
lig samfundsøkonomi planlægge fælles kom- 
munale biogasanlæg og tilbyde de impliçere- 
de landmænd at aflevere deres overskydende 
gødning i det fælles biogasanlæg. I denne 
forbindelse må kommunerne indgå langtids- 
kontrakter med landmændene om aflevering 
af gødning samt prisen herfor, 

Tilskyndelsen til landmændene til at afle- 
vere gødning må sikres gennem dels aftagelse 
af overskydende gødning, hvorved den en- 
kelte ejendom kan opfylde bestemmelserne 
om harmoni mellem dyrehold og udspred- 
ning af gødning pr. ha, dels prisfastsættelsen * 
på husdyrgødningen. 
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Samtidig vil landmændene hermed også 
undgå at skulle investere i individuelle gød- 
ningsopbevaringsanlæg, ud over muligheden 
for løbende at kunne opbevare husdyrgød- 
ning inden den transporteres til fælles bio- 
gasanlæg, i praksis nok omkring en måned. 

Miljøstyrelsen er ikke her gået nærmere 
ind på overvejelser om at udarbejde forslag 
til bestemmelser om tvangsmæssig aflevering 
af gødning til fælles kommunale biogasan- 
læg. 

For så vidt angår mulighed for støtte til 
fælles kommunale biogasanlæg, vil dette 
kræve en ændring af § 1, stk. 3, i lovforsla- 
get, efter hvilken der ikke kan ydes støtte til 
offentligt ejede anlæg. Et fælles kommunalt 
biogasanlæg, hvad enten det er ejet af kom- 
munen direkte eller af et kommunalt forsy- 
ningsselskab, f.eks. de kommunale værker, er 
offentligt ejet. 

Til at give støtte til sådanne anlæg kan 
foreslås følgende alternative muligheder: 

Enten at § 1, stk. 3, kan afskaffes, således 
at der kan ydes støtte til såvel private som 
offentlige anlæg, 

eller at der i § 1, stk. 3, kan indføjes som 
en undtagelse: »Dette gælder ikke for fælles 
kommunale biogasanlæg«. 

Hermed vil der kunne gives støtte til pri- 
vate fælles biogasanlæg og til fælles kommu- 
nale biogasanlæg. Sidstnævnte anlæg dog 
under forudsætning af, at støtten kan komme 
de tilsluttede landbrugsejendomme til gode 
efter nærmere fastsatte retningslinjer.« 

Spørgsmål 30: 
»Hvilke bemærkninger har ministeren til 

et eventuelt ændringsforslag, der pålægger 
kommunerne at foretage en planlægning af 
tildelingen af tilskud, således at effekten af 
den bevilgede støtte bliver størst mulig, her- 
under inddrager hensynet til strukturændrin- 
ger i landbruget?« 

Svar: 
Jeg går ud fra, at der med den størst muli- 

ge effekt tænkes på den miljømæssige effekt. 
Formålet med et eventuelt ændringsforslag 
skulle således være, at kommunerne planlag- 
de tildeling af støtte på de områder, f.eks. 
geografisk eller typer af investeringer, hvor 
den miljømæssige effekt vil være størst. 

Jeg er enig i, at formålet med miljøinve- 
steringer i landbruget er at formindske de 
miljømæssige påvirkninger fra landbrugs- 
ejendomme og fra landbrugsdriften. 

! Som opfølgning af folketingsbeslutning af 
3 L maj 1985 er der gennemført bekendtgø- 
relse nr. 15 af 24. januar 1986 om husdyrgød- 

. ning og ensilage, hvori fastsættes nye og 
skærpede krav til opbevaring og anvendelse 
af husdyrgødning. 

i medfør af disse regler skal samtlige hus- 
dyrbrug opfylde nogle minimumskrav inden 
31. december 1989. Under hensyn til de store - 
investeringer, som landbruget pålægges i for- 
bindelse hermed, blev det ligeledes nævnt i 
folketingsbeslutningen, at der skulle udarbej- 
des ét lovforslag til en miijøstøttèordiling til 
finansiering af landbrugets investeringer. 

Efter min vurdering er hovedformålet bag 
støtteloven at lette den økonomiske belast- 
ning for den enkelte landmand. LQven er 
således ikke primært tænkt at skulle være 
styrende. 

T  bemærkningerne til lovforslaget fremgår 
det, at det er regeringens tanke, at. støtteram- 
men tilstræbes at være af en sådan størrelse, 
at alle landbrug skulle kunne opnå støtte. 

Det har således ikke været hensigten, at en 
prioritering af indsatsen skulle være nødven- 
dig. 

I lovforslaget kan der dog siges at være 
tale om visse andre former for prioriteringer 
i forbindelse med f.eks. små/store landbrug, 
opbevaringskapacitet og biogasanlæg. 

Såfremt der blev udarbejdet et ændrings- 
forslag, der pålagde kommunerne at planlæg- 
ge tildelingen af støtte for at opnå den størst 
mulige miljømæssige effekt, ville det efter 
min opfattelse kræve, at alle kommunerne 
fra lovens ikrafttræden havde et samlet og 
dokumenteret grundlag for sådanne priorite- 
ringer. Dvs., at kommunerne måtte have et 
samlet overblik over de miljømæssige for- 
hold på landbrugsejendomme og forure- 
ningstilstanden på jorder og i vandløb m.v. 
Først på dette grundlag ville kommunerne 
kunne planlægge og prioritere tildeling af . . 
støtte, således at den miljømæssige effekt 
bliver størst mulig. 

Et sådant grundlag kan formentlig først 
forventes at foreligge overalt i landet, når 
kommunerne inden 31. december 1989 har 

. . . .. gennemgået landbrugsejendommenes forhold 
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i medfør af bekendtgørelsen om husdyrgød- 
ning og ensilage. 

Endvidere skulle der også foretages en 
samlet planlægning og prioritering af tilde- 
ling af støtte mellem de forskellige kommu- 
ner, for at den miljømæssige effekt i samfun- 
det blev størst mulig. Og . en sådan opdeling 
af støtteloven i geografiske områder mener 
jeg hverken er miljømæssig eller lovgivnings- 
mæssig rimelig. 

For så vidt angår hensynet til strukturæn- 
dringer i landbruget, har jeg i udformningen 
af. lovforslaget lagt afgørende vægt på, at 
lovforslaget gennem f.eks, fastsættelsen af - 
støtteprocenterne og nedsættelsen af mini- 
mumsinvesteringen. til 10.000 kr. har taget 
særligt hensyn til familiebrugerie og de min- 
dre brug. Lovforslaget vil således kunne af- 
hjælpe især de mindre brugs økonomiske 
forhold i forbindelse med gennemførelse af 
miljøinvesteringer. 

Jeg håber også, at der i spørgsmålet med 
henvisningen til inddragelse af. hensynet til 
strukturændringer, er tænkt på denne måde 
og ikke på, at kommunerne skulle planlægge 
tildeling af tilskud således, at man ikke skul- 
le give støtte til specielle typer af brug. 

Uanset at jeg selvfølgelig er interesseret i 
en så' stor miljømæssig effekt som mulig af. 
lovforslaget, er jeg på denne baggrund derfor 
skeptisk overfor et sådant forslag om at på- 
lægge kommunerne at foretage en planlæg- 
ning af tildelingen af tilskud. 

Som det fremgår, mener jeg ikke, at kom- 
munerne i dag har et samlet og dokumente- 
ret grundlag til at foretage en sådan planlæg- 
ning og prioritering. Endvidere har et af for- 
målene med lovforslaget været at give: de 
enkelte landmænd mulighed for selv at plan- 
lægge de nødvendige miljømæssige investe- 
ringer inden 31. december 1989 under hen- 
syn til landmændenes økonomiske situation 
på det bedst egnede .investeringstid.spunkt. 

Spørgsmål 36. 
Miljøministeren bedes kommentere ved- 

lagte artikel fra Jyllands-Posten den 8. januar . 
1986. 

Svar: 

Artiklen handler dels om nogle forslag til 
tekniske løsninger til en mere hensigtsmæssig 

. . - udnyttelse af husdyrgødningen, dels omtale 

af et større projekt på Samsø, hvori disse 
teknikker indgår. Endelig peges på behovet 
for offentlig støtte til sådanne projekter. 

Indledningsvis vil jeg sige, at projekter om 
alternativ udnyttelse af husdyrgødningen har 
min bevågenhed. Problemerne vedrørende 
forurening fra husdyrgødning løses langt hen 
ad vejen mest -heftsigtsm,-c.sigt Ved at gøre 
husdyrgødningen til et . værdifuldt råstof, 
frem for et besværligt affaldsstof. 

I bekendtgørelse 01Ì1 husdyrgødning og 
ensilage m.v.j som ttådtê i kraft den 1. febru- 
ar, er der lagt Vægt på, at reglerne ikke hin- 
drer projekter sotti dem, det er omtalt i artik- 
len. Endvidere er der mulighed for at fast- 
sætte en længere frist. for opfyldelse af be- 
kendtgørelseris kapacitetskrav, når dette sker 
i forbindelse med fællesbiogasanlæg. 

I forslaget til lov om støtte til miljøforbed- 
rende foranstaltninger i landbrug m.v. er der 
åbnet særlige muligheder for at yde støtte i 
forbindelse med fællesblogasanlæg. 

Planerne om at etablere et. forsøgsprojekt 
på Samsø indgår i et støtte projekt, der går 
ud på at sikre en fremtidig gunstig erhvervs- 
udvikling på øen. Dette projekt er bl.a. inter- 
essant derved, at det viser kommuneplanlæg- 
ningen i en ny rolle som et mere aktivt in- 
strument til påvirkning af hele erhvervsud- 

. . viklingen i et lokalområde, I den forbindelse 
har Planstyrelsen bekostet udarbejdelsen af 
en rapport med en række forslag til erhvervs- 
udviklingen på Samsø. Rapporten er indgået 
i den offentlige debat omkring kommunepla- 
nen. I det videre arbejde samarbejder en 
række myndigheder om organisationen, her- 
under Århus amtsråd, Samsø kommune, de 
lokale landboforeninger og: borgergrupper, 
bl.a. om planer for en alternativ udvikling af 
landbrugs- og gartnerierhvervene på øen. 
Miljøministeriet følger også dette arbejde. 

Med hensyn til mulighederne for i videre 
omfang at gå direkte ind i forskningsprojek- 
ter på de områder som artiklen omhandler, 
vil jeg henvise til den redegørelse for forsk- 
ningen på miljøområdet, som jeg vil afgive i 
løbet af foråret 1986. Redegørelsen vil inde- 
holde en beskrivelse af igangværende og 
planlagte større forskningsprojekter samt en 
vurdering af det fremtidige forskningsbehov 
på miljøområdet. 

Spørgsmål 43: 
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Har fiskeriministeriet været inddraget i 
forbindelse med udarbejdelsen af miljømini- 
steriets bekendtgørelse nr. 15 af 24. januar 
1986 om husdyrgødning og ensilage? I givet 
fald ønskes fiskeriministeriets bidrag og . 
miljøministerens kommentarer hertil tilstillet 
udvalget. 

Svar: 
Hermed fremsendes kopi af fiskeriministe- 

riets skrivelser af 16. december 1985 og 13. 
februar 1986 vedrørende bekendtgørelse om 
husdyrgødning og ensilage m.v. samt miljø- 
ministeriets svar herpå af 22. januar og 18. 
februar 1986. 
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FISKERIMINISTERIET 
Stormgade 2, 1470 København K 
Telefon 01 - 92 65 00 
16. december 1985 

Ved skrivelse af 2: december 1985 har 
miljøstyrelsen fremsendt et udkast til, be- 
kendtgørelse om husdyrgødning og ensilage 
m.v. til departementet til videre foranstalt- 
ning. 

Med den givne anledning skal det bemær- 
kes, at fiskeriministeriet over for miljøstyrel- 
sen har gjort rede for nogle indvendinger 
mod udkastets bestemmelser. Miljøstyrelsen 
ses imidlertid ikke at have indarbejdet de af 
fiskeriministeriet afgivne bemærkninger i ud- 
kastet. 

Fiskeriministeriet har tidligere fremsat 
følgende forslag til ændring af udkastet, der 
med disse ændringer formentlig vil give en 
bedre beskyttelse af miljøet: 
-  at der for så vidt angår stalde, møddinger 

og åbne beholdere stilles samme af- 
standskrav over for vandløb og søer -  bør 
formentlig også omfatte kystvande -  som 
der stilles til »fælles vandforsyningsan- 
læg« -  50 m -  jfr. udkastets § 3, stk. 1, 
idet man ikke finder, at vandløb og søer 
bør sidestilles med »offentlig vej« m.v., 
som det er sket i udkastet 

-  at bestemmelsen, hvorefter kommunalbe- 

styrelsen kan lempe ovennævnte afstands- 
grænse, bør skærpes således, at ordet »væ- 
sentlige« udgår i § 3, stk. 2, således at kra- 
vet for at kunne give dispensationer bliver, 
at der ikke herved opstår gener eller ulem- 
per 

-  at der indføres en zone med vandløb, søer 
og kystvande, hvor der ikke må spredes 
husdyrgødning og ensilagesaft, idet man 
finder, at dette er i bedre harmoni med 
bestemmelsen i udkastets § 22 om, at dér 
ikke må foretages spredning af omhandle- 
de stoffer nærmere end 10 m fra brønde 
og boringer, ligesom man er opmærksom 
på de igangværende drøftelser om margi- 
nale jorder . 

-  at udkastets § 30 ændres således, at ordene 1, 
»ikke uvæsentlig« udgår, og at »kan« æn- 
dres til »skal« i udkastets § 30, stk. 1, jfr. 
også stk. 2, idet man her finder, at ikke 
mindst omhandlede ords optagelse samti- 
dig i samme stykke i udkastet til bekendt- 
gørelse svækker bestemmelsen unødven- 
digt meget. 
Man skal udbede sig departementets be- 

mærkninger. 

P.M.V. 
E.B. 

- (navn) 
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FISKERIMINISTERIET 
13. februär 1986 

Ved skrivelse af 22. januar 1986, j.fir. 85- 
21001-9, besvarede departementet nogle for- 
slag fra fiskeriministeriet til ændring af ud- 
kast til bekendtgørelse om husdyrgødning og 
ensilage. 

Fiskeriministeriet for sit vedkommende 
finder det fortsat mest rimeligt at forøge af- 
standskravet i udkastets § 3, stk. 1, som 
nævnt i skrivelse herfra af 16. december 
1985, idet man finder et forøget antal dispen- 
sationsansøgninger mindre væsentligt, sam- 
menlignet med muligheden for konkrete vur- 
deringer af generne i disse tilfælde. 

Med hensyn til ordet »væsentlig« i udka- 
stets § 3, stk. 3, har man noteret sig departe- 
mentets fortolkning af bestemmelsen, og man 
skal foreslå, at det i et eventuelt cirkulære 

I bliver præciseret; at dispensationer forudsæt- 
tes kun at. kunne være årsag til ganske uvæ- 
sentlige gener. Det skal samtidig bemærkes, 

at fiskeriministeriet for sit vedkommende 
finder, at dispensationer som hovedregel ikke 
må kunne give gener for vandløb m.v. 

For så vidt angår det i sidste afsnit i de- 
partementets skrivelse anførte om sammen- 
hængen mellem udkastets §§ 29 og 30 og mil- 
. jøbeskyttelseslovens § 1, stk. 3, skal det be- 
mærkes, at de sager, der kan forventes at 
blive aktuelle som følge af omhandlede be- 
kendtgørelse, må formodes at blive äf mindre 
omfang. Det skal derfor foreslås, at det i et - 
eventuelt cirkulære bliver præciseret, at det 
normale vil være, at kommunalbestyrelsen 
skal meddele påbud om afhjælpende foran- 
staltninger. 

Man har noteret sig, at spørgsmålet om en 
zone ved vandløb, søer og kystvande afven- 
ter udfaldet af drøftelserne om marginal- 

. jordsproblematikken. 

P.M.V. 

E. B. 

(navn) 
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MILJØMINISTERIET . 
22. januar 1986 

Fiskeriministeriet har med skrivelse af 16. 
december 198,5 fremsendt en række forslag til 
ændring af udkast .til bekendtgørelse om hus- 
dyrgødning og ensilage, der med skrivelse af 
2. december 1985 er oversendt fra miljøsty- 
relsen til miljøministeriet, departementet. 

Forslagene har alle tidligere været fremsat 
over for miljøstyrelsen, der imidlertid ikke 
har indarbejdet dem i bekendtgørelsesudka- 
stet, i. hvilken anledning fiskeriministeriet 
udbeder sig departementets bemærkninger. 

For så vidt angår forslaget om ændring af . 
§ 3, stk. 1, således at afstandskravet til vand- 
løb og søer øges til 50 m, er miljøministeriet 
enig med fiskèriministeriet i, at dette vil give 
en bedre beskyttelse af miljøet. Departemen- 
tet må imidlertid lægge vægt på miljøstyrel- 
sens oplysning om, at. en sådan forøgelse af ' 
afstandskravet vil medføre et meget betyde- 
ligt antal dispensationssager, således at dis- 
pensation snarere bliver reglen end undtagel- 
sen, og at kommunalbestyrelserne har be- 
føjelse til at påbyde forebyggende foranstalt- 
ninger, når der er en konkret fare for miljøet. 

Til spørgsmålet om, hvorvidt ordet uvæ- 
sentligt« bør udgå af bekendtgørelsens. § 3, 
stk. 3, er det departementets holdning, at der ' 

. er tale om en konkret vurdering i hvert til- 
fælde, og at væsentlige ulemper og gener står 

i modsætning til uvæsentlige ulemper og gen- 
ner, for hvilke der ikke er behov for 4t fast- 
sætte vilkår, jfr, dog sidste punktum i stk, 3, 

Miljøministeriet, departementet, er enig 
med fiskeriministeriet i, at det vil have miljø 
mæssig Vĵ erdi at indføre en zone mod vand- 
løb, søer og kystvande, hvor der ikke må 
spredes husdyrgødning og ensilage'saft. I 
miljøministerens redegørelse til folketinget 
om margìnaljordspròblematikken er dette da 
også nævnt som et forslag. Det er derfor 
miljøminiiiisteriets opfattelse, at eventuelle 
bestemmelser herom bør afvente udfaldet af - 
de drøftelser, der for tiden finder. Sted om 
margirialjordsprqlblematikken. 

For så vidt angår udformningen af § 3Q i 
bekendtgørelsen, kan det oplyses, at: §§ 29 og 
30 i. ordvalget svarer til formuleringen i mil- 
jøbeskyttelsesloven. Miljøstyrelsen har Qver." 
for departementet oplyst, at der - kan tænkes 
tilfælde, hvor der er tale. om en væsentlig 
gene eller forurening, men hvor man efter 
fortolkningen af miljøbeskyttelseslovens § 1, 
stk. 3, ikke vil kunne skride ind med påbud. 
På den baggrund finder departementet det 
ikke rigtigt at ændre ordet »kan« til »skal« 
og dermed afskære kommunalbestyrelsen fra 
at foretage den krævede afvejning, 

Med venlig hilsen ì 
Norman Cleaver 



1403 . Bilag til bet. o. lovf. vedr. miljøforbedrende investeringer i landbrug m.v. 1404 

MILJØMINISTERIET . 
18. februar 1986 

Under henvisning til fiskeriministeriets 
skrivelse af 13. februar 1986 j.nr. 85-129-11, 
vedrørende bekendtgørelse om husdyrgød- 
ning og ensilage m.v., skal man henlede op- 
mærksomheden på, at bekendtgørelsen er 
trådt i kraft den 1. februar 1986. Der vedlæg- 
ges et eksemplar af bekendtgørelsen til orien., 

tering. 
Hvad angår fiskeriministeriets bemærknin- 

ger til cirkulæret kan det oplyses, at disse 
herfra er videresendt til miljøstyrelsen, som 
er i gang med at lave udkast til et cirkulære, 
over hvilket fiskeriministeriet vil blive hørt i 
overensstemmelse med sædvanlig praksis. 

Med venlig hilsen 
Norman Cleaver 
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Udvalgets spørgsmål på alm. del til miljøministeren og dennes besvarelse heraf: ' 

Spørgsmål 261: 

Ministeren bedes oplyse, hvorledes faldet i 
oliepriserne siden september 1985 har indvir- 
ket på kunstgødningspriserne, og hvilken 
indvirkning en stabilisering af olieprisen på 
omkring 20 dollar pr. tønde vil have på 
kunstgødningspriserne. 

Svar: 

Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøsty- 
xelsen, som har svaret følgende, hvortil jeg 
kan henholde mig: 

»Til den første del af spørgsmålet kan op- 
lyses, at faldet i oliepriserne siden 1985 -  
ifølge oplysninger indhentet fra monopoltil- 
synet -  ikke har påvirket kunstgødningspri- 
serne i Danmark. Givet, at der eksisterer, en 
sammenhæng mellem oliepriserne og kunst- 
gødningspriserne (her forstået som prisen på 
kvælstof), ville den næppe kunne ses på in- 
deværende tidspunkt grundet den særlige 
prisfastsættelse på området. 

Prisfastsættelse af kunstgødning sker som 
halvårlige offentliggørelser af listepriser, som 
er bindende for det følgende halvår. 

Listepriserne gældende fra 1. januar 1986 
er de samme som listepriserne gældende fra 
1. juli 1985. Listepriserne har i øvrigt været 
uændrede siden udgangen af 1984, hvor der 
skete en forhøjelse af priserne. At listepriser- 
ne således har været konstante i halvandet år 
er indirekte et prisfald. Da der i øvrigt er 
sket prisstigninger på andre varer, men da 
inflationen har været lav i perioden, kan det 
ikke siges at yære et indirekte prisfald, der 
kan forventes at blive bemærket af forbru- 
gerne (her landmændene), navnlig på grund - . 
af den stagnerende prisudvikling på land- 
brugsvarer. 

Med en sådan form for prisfastsættelses- 
metode vil et prisfald på en råvare eller an- 
den produktionsfaktor først slå igennem på 
færdiggørelsesprisen med en del forsinkelse. 

Til gengæld, vil et sådant råvareprisfald før 
eller siden slå igennem i færdigvareprisen, da 
avancebegrænsningsloven betyder, at råvare- 
prisfald skal komme til udtryk som færdigva- 
reprisfald på gødningsområdet; 

Vedrørende den forventede indvirkning på 
kunstgødningspriser af en stabilisering af 
olieprisen på omkring 20 dollar pr. tønde 
kan oplyses følgende: 

Det vil specielt være kvælstofgødninger -  
enten ammoniak eller andre kvælstofgødnin- 
ger, fremstillet på basis af ammoniak -  som 
vil kunne påvirkes af udviklingen i energipri- 
serne. Til fremstilling af l ton ammoniak- 
kvælstof bruges der en energimængde, som 
svarer til ca. 1 tön råolie. Råolieprisen i mid- 
ten af 1985 svingede omkring 2.200 kr. pr. 
ton, medens en råoliepris på 20 dollar pr. 
ton og en dollarkurs på 8,50 vil svare til en 
råoliepris på ca. 1.200 kr. pr. ton. 

I det omfang, man kan antage en direkte 
kobling mellem råoliepris og prisen på kvæl- 
stofgødninger, skulle man således forvente et 
fald i prisen på kvælstofgødning på ca. 1 kr. 
pr. kg kvælstof. 

Det er ovenfor nævnt, at listeprisen på 
kvælstofgødninger ikke har udvist et sådant 
fald, og det er forklaret, hvorfor dette heller 
ikke var at forvente. 

I hvilket omfang, et prisfald på råolie vil 
slå tilsvarende igennem i form af prisfald på 
kvælstofgødning, afhænger af flere forhold: 

For det første afhænger det af, hvorledes 
råolieprisen påyirker naturgasprisen, idet 
langt den største del af ammqniakproduktio- 
nen sker på basis af naturgas; Traditionelt, 
har voldsomme ændringer i olieprisforholde- 
ne givet anleding til uro omkring naturgas- 
priserne hos de store sælgere og købere af 
naturgas. I denne forbindelse skal det under- 
streges, at hovedparten af de store naturgas- 
kontrakter i Europa er indgået med betyde- 
ligt element af regeringsdeltagelse, og således 
ikke alene er et spørtgsmål om rent kommer- 
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cielle forhold. Der har således i mange tilfæl- 
de været udfoldet bestræbelser på at sikre 
naturgasleverancer til 'de europæiske ammo- 
niakfabrikker, som gør, litt disse kan opret- 
holde en rentabel produktion, hvilket først 
og fremmest afhænger af yerdensmarkedspri- 
serne på ammoniak. 

Et andet væsentligt forhold i denne for- 
bindelse er, at en stadig stigende andel af 
verdens ammoniakproduktion sker på anlæg, 
der er etableret i. tilknytning til oliefelter -  
eller eventuelt gasfelter -  hvor gassen ikke 
har alternative anvendelsesmuligheder og 
derfor også e'n væsentlig lavere værdi -  i vis- 
se tilfælde reelt slet ingen værdi -  end i f.eks. 
Nordamerika, Europa eller Japan. Eksisten- 
sen af sådanne ammoniakfabrikker, der er 
baseret på næsten gratis energi, er stærkt 
medvirkende til at afkoble ammoniakprisen 
fra prisen på energiråstoffer, i realiteten hvad 
enten dette måtte være gas eller olie. 

Til yderligere illustration heraf kan anfø- 
res, at ammoniak i dag på det frie marked 
internationalt handles til priser omkring 100 ' 

dollar pr. ton, eller ca. 1 kr. pr. kg kvælstof, 
under forudsætning af en dollarkurs på ca. 
kt. 8,50. Dette viser, at der ikke er nogen 
simpel sammenhæng mellem den internatio- 
nale energipris, den internationale ammoni- 
akpris og den pris, den danske landmand 
betaler for kvælstofgødning på sin mark. 

Konklusionen på disse betragtninger er, at 
selv om man ud fra teknisk-økonomiske be- 
regninger kan nå frem til, at faldet i oliepri- 
serne burde kunne medføre et fald i gød- 
ningsprisen på ca. I kr. pr, kg kvælstof, vil 
en række energipolitiske samt markedsmæssi- 
ge forhold kunne betyde, at dette prisfald 
kun vil vise. sig i begrænset omfang. 

Supplerende kan oplyses/ at monopoltilsy- 
net forventer et fald i listepriserne for kunst- 
gødning pr. 1. juli 1986..Det er monopoltilsy- 
nets opfattelse, at dette prisfald først og 
fremmest skyldes svigtende efterspørgsel 'på 
ammoniak på en række vigtige markeder. 
Det skal dog bemærkes, at gødningspriserne ' 
i Danmark i nogle år har været højere end i 
vore nabolande i EF.« 



1409 - Tillæg B (89) . Folketingsåret 1985-86 1410 
Bilag til bet. o. lovf. vedr. miljøforbedrende investeringer i landbrug m.v. 

Miljøministerens skrivelse af 13. deceinber 1985 til udvalget bilagt notat af 17. oktober 1985 om 
gennemførelse af NPO-folketingsbeslutningens foranstaltninger: 

MILJØMINISTERIET 
Departementet 
Folketingets miljø- og planlægningsudvalg 
13. december 1985 - 

Folketingets beslutningsforslag om ned- 
bringelse af forureningen med næringssalte 
og organisk stof (B 65), som blev vedtaget - 
den 31. maj i år, opfordrer regeringen til at 

. gennemføre en række initiativer for at ned- 
bringe denne forurening. 

Under henvisning hertil er der til opfyldel- 
se af forslagets punkt J den 13. november 
fremsat forslag til lov om støtte til miljøfor- 
bedrende investeringer i landbrug m.v. 

Beslutningsforslagets punkt A-E og G-1 
vedrørende husdyrgødning og ensilage vil 
blive udmøntet i en bekendtgørelse, som ef- 
ter planen skal træde i kraft så hurtigt som 
muligt i 1986. Når bekendtgørelsen er færdig, - 
vil den blive sendt til udvalget. 

Til opfyldelse af beslutningsforslagets 
punkt 2 vedrørende forsknings-, udviklings- 

og/eller udredningsvirksomhed er der af 
miljøstyrelsen udarbejdet et rammeforslag, 
som vedlægges i 20 kopier til, udvalgets ori- 
entering. Forslaget er udarbejdet sammen 
med ATVs Institutråd; Forskningsrådene, 
Vandrådet, Landbrugsministeriet, herunder 
Landbrugets Samråd for forskning og forsøg 
og Landbohøjskolen. Jeg har godkendt for- 
slaget som en ramme for det videre arbejde, 
og der vil nu blive nedsat en styringsgruppe 
bl.a, med repræsentanter for den eksisterende 
laridbrugsforsknÌng, således at man sikrer sig, 
at rammeforslagets konkrete projekter koor- 
dineres med anden fotskning inden for om- 
rådet. 

For så vidt angår de, øvrige punkter i be- 
slutningsforslaget kan jeg henvise til vedlagte 
notat . af 17. oktober fra miljøstyrelsen. 

Chr. Christensen 

Erik Lindegaard 

89 Udvalgenes betænkninger m.m. (undt. finans- og tillægsbev.lovforslag) 
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MILJØMINISTERIET 
Miljøstyrelsen 
Landbrugskontoret 

Notat til departementet om gennemførsel af NPO-foIketingsbestutningens foranstaltninger, 
bortset fra revision af miljøreglement, ny miljøstøtteordning og forskningspakke 

Folketingsbeslutningen af 31. maj 1985 om 
nedbringelse af forureningen med nærings- 
salte og organisk stof rummer en del foran- 
staltninger, dér ikke skal indgå i miljøregle- 
mentsrevisionen, den ny miljøstøtteordning 
eller forskningspakken. Det drejer sig om: 
1. Effektivisering af tilsynet med. landbrug 

(folketingsbeslutningens pkt. I.l.A) 
2. Markafbrænding af halm (pkt. I.l.F) 
3. Miljøgodkendelse af store husdyrbrug 

(pkt. 1.1. G) 
4. Dambrug (pkt. II) 
5. Spildevand (pkt. I )  
6. Kraftværker (pkt. IV) 
7. Trafik (pkt. IV). 

Ad. 1. Effektivisering af  landbrugstilsyn 
Tilsyn med landbrug indgår som en højt 

prioriteret del af kommunernes miljøtilsyn. 
Dette miljøtilsyn er kulegravet af et udvalg 

med deltagelse fra miljøstyrelsen og de kom- 
munale organisationer. Udvalget er i enighed 
bl.a. nået frem til, at kommunernes ressour- 
ceindsats i miljøtilsynet skal øges fra 190 års- 
værk til 510. Udvidelsen skal ske over årene 
1985, 1986 og 1987 og er allerede i fuld gang. 

Udvalget lægger også op til, at amternes 
tilsyn med vandløb, søer og kystvande styr- 
kes væsentligt over samme periode. 

For at give offentligheden indsigt i miljø- 
tilsynet har udvalget foreslået, at kommuner 
og amter regelmæssigt skal afgive tilsynsbe- 
retninger. Regler herom vil blive fastsat i lø- 
bet af 1986. 

Ad 2. Markajbrænding af  halm 
Ifølge folketingsbeslutningen skal markaf- 

brænding af halm bringes til ophør inden 
1990, idet der dog skal være visse dispensati- 
onsmuligheder. 

Et udvalg med repræsentanter for miljø- 
styrelsen, energistyrelsen, landbrugsministeri- 
et og landbrugets organisationer arbejder p.t. 
med alternative anvendelser af halm. Rap- 
porteringen af dette udvalgs arbejde skal ef- 
ter aftale med departementet foreligge 1. 
marts 1986. Miljøstyrelsen finder, at udval- 
gets arbejde vil være en væsentlig del af ' 
grundlaget for udarbejdelse af en bekendtgø- 
relse om forbud mod markafbrænding af 
halm. 

Miljøstyrelsen ørisker i efteråret 1986 at 
nedsætte et udvalg, der specielt skal vurdere, 
hvilke dyrkningsmæssige begrundelser der 
kan være for afbrænding af halm på marker- 
ne og dermed for dispensation. I dette ud- 
valg tænkes landbrugets organistioner og 
landbrugsministeriets forsøgsvirksomhed ind- 
draget. 

En bekendtgørelse vil kunne foreligge fær- 
digforhandlet sidst i 1987. 

Ad 3. Miljøgodkendelse af store husdyrbrug 
Under punkt G i folketingsbeslutningen 

bestemmes, at store husdyrbrug skal miljø- 
godkendes. Til fastlæggelse af, hvilke husdyr- 
brug der er omfattet af dette krav, kan føl- 
gende kriterie anvendes: Antallet af husdyr, 
ejendommens beliggenhed i forhold til anden 
bebyggelse og i forhold til særligt forure- 
ningsfølsomme områder. 

Miljøstyrelsen har valgt at tage udgangs- 
punkt i kriteriet om husdyrbrugets størrelse, 
da de andre kriterier bedre reguleres generelt 
via bekendtgørelsen om husdyrgødning og 
ensilage m.v. Pkt. J.I i bilaget til miljøloven 
ønskes derfor ændret til følgende formule- 
ring: 

J.l. Husdyrbrug med mere end 100 stk. 
dyreenheder og fjerkræfarme med plads til 
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mere end 20.000 slagtekyllinger eller 10,000 
stk. andet fjerkræ. 

Herefter skal alle større husdyrbrug uanset 
dyreholdets sammensætning godkendes. 

Det bemærkes, at en »dyreenhed« svarer 
til folketingsbeslutningens »storkreaturer«. 
Definitionen på fjerkræfarme svarer til prak- 
sis i dag. 

Det bemærkes i øvrigt, at pelsdyrfarme, 
efter et netop udarbejdet forslag, skal regule- 
res via en bekendtgørelse, i stedet fot via 
godkendelsesordningen. 

Udkast til bekendtgørelse om ændring af 
bilaget til miljøloven er under udarbejdelse i 
miljøstyrelsen/ og vil foreligge i departemen- 
tet om kort tid efter forhandling med rele- 
vante myndigheder og organisationer. Be- 
kendtgørelsen skulle således kunne træde i 
kraft samtidig med bekendtgørelse om hus- 
dyrgødning og ensilage m.v. 

Ad 4. Dambrug 

Dambrug bidrager i ret beskedent omfang 
til den samlede belastning af vandløb, søer 
og havet, men belastningen kan lokalt være 
af meget stor betydning. 

Målsætningen for de enkelte vandløb, søer 
og kystvande fastlægges i recipientkvalitets- 
planen. I planen kan der fastlægges en kvote 
for- forueningsbelastningen, blandt andet fra 
dambrugene, og opstilles en nøgle til forde- 
lingen af denne kvote. Når målsætningen er 
fastlagt, skal der over for hver enkelt dam- 
brug foretages større eller mindre indgreb af 
indretnings- eller driftsmæssig karakter. 
Vandløbenes målsætninger kan i de fleste 
tilfælde opnås gennem indretningsmæssige 
indgreb. 

Miljøstyrelsen udsendte i foråret 1985 en 
bekendtgørelse, som forbyder anvendelse af 
vådfoder (hakket industrifisk) på dambrug. 
Generelt set er forureningsbelastningen fra 
foder reduceret væsentligt. 

Et særligt problem udgør forureningen af 
søer og kystnære områder, især fjorde og 

. bugter. Flere amtskommuner har i deres for- 
slag til recipientkvalitetsplan understreget 
behovet for en nedbringelse af tilførslen til 
disse områder af fosfor og kvælstof, blandt 
andet fra dambrug. For at opnå dette mål 
må der ske en omlægning af driften til mere 
miljøvenlige fodertyper, ligesom mere effekti-, 

ve rensningsforanstaltninger og eventuelt 
produktionsbegrænsning kan komme på tale. 

En fælles amtskommunal teknikergruppe, 
med miljøstyrelsen som observatør, har i år 
haft til opgave at finde et fælles administra- 
tionsgrundlag vedrørende dambrugs miljø- 
forhold. De jyske amtsråd, som har nedsat 
denne teknikergruppe, har godkendt den før- 
ste delrapport, som beskriver grundlaget for 
godkendelsen af dambrugernes indretning og 
drift. Der fortsættes p.t. med en rapport om 
tilsynet ved dambrugene. 

Det er foreslået fra tilsynsudvalget, at man 
ved ændring af miljøbeskyttelsesloven lader 
tilsynet overgå til amtskommunerne, som 
fortsat skal have godkendelsesmyndighed. 
Tilsynet med dambrugene vil herved blive 
styrket. Amtsrådene har i denne forbindelse 
godkendt teknikergruppens indstilling om, at 
der foretages en gennemgang af samtlige 
dambrug med følgende mål: 

at der overalt tilvejebringes tilfredsstillen- 
de recipientforhold ved dambrug, og 

at der skabes ordnede retsforhold som 
grundlag for tilsyn. 

Amtsrådene har samtidig tiltrådt tekniker- 
gruppens indstilling om, at der afsættes de 
nødvendige ressourcer til arbejdet de steder, 
hvor dette endnu ikke er sket. 

Ad 5. Spildevand 
Vandløb, søer og kystnære farvande er 

omfattet af amtsrådenes og Hovedstadsrådets 
recipientkvalitetsplaner, der i øjeblikket er 
under udarbejdelse. Miljøstyrelsen vil sikre, 
at amtsrådene indarbejder folketingsbeslut- 
ningen i planerne. Når planerne er vedtaget, 
udmøntes de i form af krav til spildevands- 
rensningen i kommunerne. Planerne gennem- 
gås af miljøstyrelsen for at påse, hvor stor en 
reduktion af udledningerne planernes opfyl- 
delse vil medføre. 

Skal udledningerne reduceres effektivt, 
skal rensningsanlæggene imidlertid også fun- 
gere godt, både i normal- og regnvejrssituati- 
oner. Miljøstyrelsen har i 1984 i en redegø- 
relse peget på, hvorledes en bedre driftsstabi- 
litet kan opnås ad teknisk og administrativ 
vej. Miljøstyrelsen overvejer at følge redegø- 
relsen op med undersøgelser af, hvor stor 
kvælstof- og fosforbelastningen er fra regn- 
vandsoverløb fra kloakker og separate regn- 
vandsudledninger, og af mulighederne for 
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bedre drift af rensningsanlæg under regn. 
Miljøstyrelsen har herudover projekter i gang 
vedrørende tømningsordninger for septiktan- 
ke og kloakkerhes tilstand. 

Miljøstyrelsen agter at udarbejde en vej- 
ledning for kommunerne i fosforfjernelses- 
teknik. Vejledningen skal omfatte mulighe- 
der, driftssikkethed og økonomi. 

Endelig vil miljøstyrelsen løbende gen- 
nemgå amtskommunale 'tilsynsrapporter med 
de kommunale rensningsanlæg og påse, at 
tilsynet følges op af handling fra amtskom- 
munernes side. 

Ad 6. Kraftværker 
Vedrørende begrænsning af NOx-emission 

fra kraftværker har ministeren i maj 1985 
fremsendt en handlingsplan til folketingets 
miljø- og planlægningsudvalg, i hvilken mi- 
nisteren blandt andet korikluderer 
-  at der er grund til at tage skridt til en re- 

duktion af NOx-forureningen efter samine 
princip som den lov, der i sidste folke- 
tingssamling blev gerinemført om kraft- 
værkernes S02-emissioner, det vil sige så- 

ledes, at der fastsættes kvotér for det sam- 
lede udslip 

-  at den fremtidige indsats mod 
NOx-forureningen i 'så høj grad som mu- 
ligt bliver baseret på den teknologi, der 
for øjeblikket forsøges udviklet af forskel- 
lige danske firmaer. 

Ad 7. Trafik 
Regeringen har vedtaget en principbeslut- 

ning om, at alle nye personbiler fra 1989 skal 
overholde nuværende USA-krav. En forud- 
sætning for beslutningen er, at de amerikan- 
ske grænseværdier indføres som obligatoriske 
krav i Vesttyskland og Sverige på samme 
tidspunkt. 

En gennemførelse af denne beslutning vil- 
le medføre en reduktion af NOx-udslippet fra 
personbiler på 70-80 pet. (~ 50-60 pct. fra 
den samlede bilpark). 

Forhandlinger inden for EF tyder på, at 
det ikke vil blive muligt at gennemføre rege- 
ringens principbeslutning. 

Eri afklaring af de fremtidige emissions- 
krav forventes at foreligge i løbet af 1986. 


